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نفوذ موریانه ای اسرائیل در کشورهای عربی
حسن هانی زاده

آنچه که در کانون عادی سازی رابطه میان رژیم های عربی و اسرائیل مورد توجه شدید حکام 
عرب قرار دارد فرهنگ ســازی مقوله پذیرش این رژیم غاصب به عنوان یک کشور تاثیرگذار 
منطقه ای است که در واقع زمینه نفوذ موریانه ای رژیم صهیونیستی در جوامع عربی را فراهم 

می کند.
مرحوم احمد فواد نجم، شــاعر طنز پرداز مردمی مصر »1۹۲۹- ۲013« ســه کلید واژه را به 

عنوان هویت واقعی رژیم های عربی تعریف کرده است.
او که در جهان عرب به عنوان دعبل خزاعی معاصر مشــهور اســت 3 کلید واژه هم قافیه » 
عروش-تاج وتخت ها- کروش – شکم های برامده و قروش – معادل مال و ثروت« را هویت 

برخی رژیم های امروز عربی تلقی می کرد.
از این رو این شــاعر مردمی همواره به دلیل هجو حکام عرب که با رژیم صهیونیســتی رابطه 
بر قرار کرده اند بارها از ســوی محاکم قضایی چه در مصر و چه در خارج مصر تحت تعقیب 

قرار گرفته بود.
او در قصائــد هجوی خود بارها حکام عرب را به مثابه مترســک هایی توصیف کرده که تنها 

ملتهای خود را می ترسانند اما خود ابزار دست قدرت های خارجی هستند.
وی درعین حال در طول ۴ دهه گذشــته در وصف انقلاب اســلامی و مقاومت اسلامی لبنان 
قصائد حماسی زیادی سرود و از این رو بیشتر رهبران کشورهای عرب بویژه کشورهای حوزه 

خلیج فارس ورود او را به کشورهای خود ممنوع کرده بودند.
صرف نظر از هزلیات این شاعر پر آوازه مصری واقعیت موجود حکام عرب و مسابقه این حکام 
برای عادی ســازی رابطه با رژیم صهیونیستی دورنمای تاریکی از فضای داخلی جوامع عربی 

ترسیم می کند.
 اقدام امارات، بحرین، ســودان و مغرب در برقراری رابطه آشــکار سیاســی و امنیتی با رژیم 
صهیونیســتی بستر کاملا مناســبی برای نفوذ خزنده این رژیم در شمال آفریقا و جنوب خلیج 

فارس ایجاد کرده است.
به اتکاء همین بســتر اســت که اخیرا نفتالی بنت نخســت وزیر رژیم اسرائیل دستور مصادره 
منازل مســکونی فلسطینیان و احداث چندین شــهرک یهودی نشین در اطراف قدس شرقی 

را صادر کرد.
خیز بلند رژیم صهیونیستی برای بهره گیری از منابع فسیلی کشورهای عرب حوزه خلیج فارس 
و بسترسازی برای ارتقاء سطح تبادل تجاری بین این رژیم و کشورهای خلیج فارس بخشی از 

رویاهای رهبران اسرائیل تلقی می شود.
شیمون پرز رئیس سابق رژیم اسرائیل پیش بینی کرده بود که در چارچوب عملیاتی شدن طرح 
خاورمیانه بزرگ، رژیم صهیونیستی قادر خواهد شد تا سال۲035 حجم تبادل تجاری خود را با 

کشورهای عرب حاشیه خلیج فارس به سالانه تا میزان ۷0 میلیارد دلار برساند.
آخرین کشــوری که اخیرا با رژیم صهیونیســتی رابطه خود را آشکار و یک توافقنامه امنیتی و 

نظامی با این رژیم امضاء کرد پادشاهی مغرب بود.
آنچه که در کانون عادی سازی رابطه میان رژیم های عربی و اسرائیل مورد توجه شدید حکام 
عرب قرار دارد فرهنگ ســازی مقوله پذیرش این رژیم غاصب به عنوان یک کشور تاثیرگذار 

منطقه ای است.
قبل از عادی سازی رابطه سیاسی حکام عرب ابتدا با تبلیغات رسانه ای قبح عادی سازی رابطه 
با رژیم صهیونیســتی را از بین برده و سپس تغییرات جهانی و مصالح ملی را به عنوان بخشی 

از ضروریات برقراری رابطه با اسرائیل تلقی می کنند.
اتحادیه عرب که زمانی چتر حمایتی ملت فلسطین تلقی می شد امروز با انتخاب احمد ابوالغیط 
به عنوان دبیر کل این اتحادیه نه تنها کمکی به ملت فلســطین نمی کند بلکه عادی ســازی 

رابطه با رژیم صهیونیستی را تشویق می کند.
از ایــن رو مرحوم احمد فواد نجم بارها در قصائد هجوی خود از اتحادیه عرب » جامعه الدول 
العربیه » به عنوان اتحادیه عبری یاد می کرده و تاکید داشت که این اتحادیه تنها حضور آریل 

شارون نخست وزیر جنایتکار اسرائیل را کم دارد...
ایــن اتحادیه تا قبل از  قــرار داد کمپ دیوید قانونی را اعمال می کرد که بر اســاس آن هر 
مسافری از هر نقطه جهان که مهر فرودگاه بن گوریون اسرائیل در گذرنامه وی ثبت شده حق 

ورود به هیچ یک از کشورهای عربی را نداشت.
اما امروز این قانون لغو شــده وحتی برخی کشورهای عرب با رژیم صهیونیستی توافقنامه لغو 
روادید امضاء کرده اند و این امر در واقع زمینه نفوذ موریانه ای رژیم صهیونیســتی در جوامع 

عربی را فراهم می کند.

خبر

آیا امارات آتش اختلافات میان ایران و 
عربستان را خاموش می کند؟

الخلیج آنلاین در مطلبی به قلم کامل جمیل نوشــت: حسن هم جواری تنها مساله موجود در 
روابط بین ایران و امارات نیســت، اخبار رســیده از پایتخت های دو کشور، از هموار شدن راه 
برای همکاری های بزرگتر و روابط عمیقتر میان تهران و ابوظبی، پس از چند ســال اختلافات 

و تهدیدات بین دو طرف، حکایت دارد.
به نقل از انتخاب در ادامه این مطلب آمده اســت:  امــارات فعالیت ها و همکاری های تجاری 
گســترده ای در منطقه دارد و توانسته ســرمایه های جهانی را به سمت خود جذب کند، همین 
امر، می تواند امارات را به دروازه ای برای خروج تهران از شرایط اقتصادی فعلی اش تحت تاثیر 
تحریم هــای بین المللی، تبدیل کند، علاوه بر اینکه بهبود همکاری ها میان ایران و امارات، به 
بازگشت گرمی، به روابط تهران و ریاض هم کمک می کند. به این ترتیب، از نظر تحلیلگران، 
امارات باب گســترده ای برای اســتقرار روابط ایران با همسایگانش خواهد بود و همین عامل، 
موجب تقویت جایگاه سیاسی ایران در منطقه و بازگشت فعالیت های تجاری و اقتصادی وسیع 

آن با دولت های خلیجی، بویژه عربستان سعودی می شود.
ابتدای آگوســت گذشــته، یعنی زمان روی کار آمدن ابراهیم رئیسی، صحبت هایی شنیده شد 
مبنی بر اینکه دوره تازه ای از روابط میان تهران و ابوظبی اغاز می شود، که اساس آن، دوستی، 
همکاری و حسن هم جواری خواهد بود، علاوه بر اینکه در مراسم تحلیف رئیس جمهور جدید، 

ایران امارات را دوست خود خواند.
همین اشــاره ها، توانســت تنش های موجود در روابط بین ایران و امــارات را آرام کند، تا در 

دیدار های بعدی بین مسئولان دو کشور، شاهد روابط دوستانه ای باشیم.
در همین رابطه، عبدالمحســن راضی، نویسنده و پژوهشگر سیاســی معتقد است که ابوظبی 

همواره نقش خاموش کننده آتش های اقتصادی تهران را داشته است.
وی در گفتگــو با الخلیج آنلاین تصریح کــرد: اگر امارات نبود، تحریم هــای اقتصادی علیه 
ایران، این کشور را به انفجار سیاسی می رساند. امارات متحده عربی یکی از مهمترین شرکای 
اقتصادی ایران اســت، چه در زمینه صــادرات و چه در زمینه واردات، امارات شــریان اصلی 
برای تهران محســوب می شود.روابط بین ایران و امارات همچنین به دنبال تماس تلفنی وزیر 
خارجه ایران، امیر عبداللهیان با همتای اماراتی اش که در جریان آن روابط دو جانبه و راه های 
تقویت همکاری های مشترک بررسی شــد، افزایش یافت. در این گفتگو، دو وزیر بر ضرورت 
مشــورت های مستمر بین دو کشــور تاکید کرد، تا به این شــکل روابط بین تهران و ابوظبی 
بهبود یابد.نرمش در سیاســت خارجی امارات، باعث شــده است تا تعداد دولت های دوست آن 
افزایش یابد، همانطور که ابوظبی اختلافات خود با ترکیه را نیز حل کرد. راضی معتقد است که 
امارات به لطــف روابط خوبی که با دو حزب دموکرات و جمهور خواه در آمریکا دارد، می تواند 
دولت های جمهوری خواه بعدی را در مورد ماندن در توافق هسته ای با تهران قانع کند.به گفته 
این تحلیلگر سیاســی، حتی در مورد توازن های امنیتی در منطقه، ابوظبی شریک استراتژیک 
ممتازی برای واشنگتن است. از سوی دیگر، راضی معتقد است که دولت جدید ایران به دنبال 
تقویت روابط تجاری خود با آســیای میانه اســت و در این مسیر سعی دارد از سیاست روس ها 
تبعیت کند، همانطور که قالیباف، رئیس مجلس ایران از خوشــامد کشــورش از شــیوه اداره 
چالش های اقتصادی توســط مسکو سخن گفت، اما به عقیده راضی، به نظر می رسد تضمینی 
بــرای افزایش همکاری های تهران با مســکو وجود ندارد و دلیــل آن، تنش های موجود بین 
مسکو، واشنگتن و بروکســل است، همانطور که مسکو به دلیل طرح »نورد استریم ۲« تحت 
فشــار زیادی قرار دارد، چرا که جمهوری خواهان به رهبری سناتور تد کروز، فشار های زیادی 
به دولت بایدن وارد می کنند، تا تحریم هایی را علیه روسیه اعمال کند، این مساله تا انجا پیش 

رفت که جمهوری خواهان تایید سفرای پیشنهادی بایدن را تعطیل کردند.

مذاکره کننده ارشد ایران در وین

آمریکا دو اصل تضمین دادن و راستی آزمایی را پذیرفته است
مذاکره کننده ارشد ایران در وین در گفت وگویی 
با شبکه الجزیره به سوالاتی درباره مواضع ایران 

در روند مذاکرات وین و لغو تحریم ها پاسخ داد.
علــی باقری کنــی معاون سیاســی وزیر امور 
خارجه کشــورمان و مذاکره کننده ارشد ایران 
در مذاکرات ویــن در گفت وگوی اختصاصی با 
شــبکه الجزیره، درباره پیش نویس دو طرحی 
که ایران در وین درباره لغو تحریم ها و اقدامات 
هســته ای در اختیار مذاکره کنندگان غربی قرار 
داده اســت، گفت: همان طور که می دانید شش 
دور از این مذاکرات در بهار و تابســتان امسال 
در وین برگزار شــد که برخی اسناد پیش نویس 
از آن ها حاصل شــد. ما به عنوان نماینده دولت 
جدید ایران و مذاکره کنندگان جدید هسته ای، 
دیدگاه هایمان را درباره این پیش نویس ها به ویژه 
درباره پیش نویس لغو تحریم های غیرقانونی و 
ظالمانه و اقدامات هسته ای به طرف مقابل ارائه 
کردیم. درباره جزئیات این ســندها، نکته مهم 
این اســت که طرفین درباره مبنای مذاکرات به 
توافق رســیدند که همان توافق هسته ای سال 
۲015 است. چیزی که ما ارائه کرده ایم مربوط 
به ناکارآمدی ها و نقص های پیش نویس ها بوده 

است و اصلاحاتی را در آن ها ارائه کرده ایم.
باقری در پاسخ به این ســوال که خواسته تیم 
مذاکره کننده ایران در این اســناد پیشــنهادی 
چیست، گفت: تاکید ما این است که در چارچوب 
برجام، تمامی مســائل مربــوط به فعالیت های 
هســته ای ما باید تداوم داشــته باشــد. درباره 
تحریم ها نیز این طور است. هرگونه تحریم مغایر 
با مقررات برجام باید فورا لغو شــود، همین طور 
تمامی تحریم هایی که مربوط به توافق هسته ای 
است. تمام تحریم هایی که تحت کارزار »فشار 
حداکثری« آمریکا اعمال شــده یــا بازگردانده 

شدند، باید فورا لغو شوند.
او درباره این که آیا ایران خواستار راستی آزمایی 
لغو این تحریم ها یا ضمانتی درباره آن ها است، 
توضیح داد: موضوع راســتی آزمایی و تضمین 
مواردی بسیار جدی هســتند که در سند سوم 

تشریح شده اند.
معاون وزیر امور خارجه کشــورمان در پاســخ 
به ایــن که از نظر او ایــن دور از مذاکرات چه 
نتیجه و چه دســتاوردی داشته است، بیان کرد: 
ما طرح هایی پیشــنهاد کردیم و از طریق آن ها 
نشان دادیم که ما نه تنها در مذاکرات، بلکه در 
طرح هایی که به طرف مقابل ارائه کرده ایم جدی 
هســتیم. ما با این طرح ها عزم جدی مان برای 
رسیدن به یک توافق را نشان دادیم. طرح هایی 
که ارائه کرده ایم روی میز طرف مقابل مذاکرات 
است و قرار است به ما پاسخ دهند، البته پاسخی 

که با شواهد و با استدلالی منطقی همراه باشد.
باقری در پاســخ به این سوال که واکنش ایران 
در صورتی که طرح های پیشنهادی آن پذیرفته 
نشــوند و توافقی انجام نشــود، چه خواهد بود، 

گفــت: طرح هایی که توســط ایران پیشــنهاد 
شده اند را اصلا نمی توان رد کرد، چون مبتنی بر 
مقررات توافق هسته ای سال ۲015 هستند. حتی 
کشوری که از توافق خارج شده بود هم مایل به 
بازگشت به توافق است. و در اصل، کشورهایی 
که هنوز عضو برجام هســتند، نمی خواهند این 

سند هسته ای را از بین ببرند.
این دیپلمات ارشد کشــورمان در پاسخ به این 
که با توجه به ســوابق طولانی او در مذاکرات 
هسته ای، حالا که هدایت مذاکرات را بر عهده 
دارد، ایران چه چیز جدید برای ارائه در مذاکرات 
دارد، و ایــن مذاکرات چه تفاوتی با ســال های 
گذشــته دارند، تشــریح کرد: یکی از مهم ترین 
تفاوت ها وجود عوامل و بازیگرانی خارجی هستند 
که سعی می کنند در مذاکرات اخلال ایجاد کنند.

او در پاســخ به این که تیم ایران چگونه با این 
موارد مقابله می کند، توضیح داد: طبیعی است که 
آن ها ســعی می کنند در مسیر رسیدن به توافق 
اخلال ایجاد کنند اما نکته مهم این اســت که 

اقدامات انجام شــده از سوی ایران در چارچوب 
قوانین بین المللی، معاهده منع اشاعه تسلیحات 
هســته ای، ان.پی.تی و معاهده پادمانی بوده اند. 
بنابراین، زمینه مناســبی برای رسیدن به یک 

توافق برای ایران ایجاد کرده اند.
معــاون وزیر امور خارجه کشــورمان بــا ارائه 
توضیحاتی درباره گزارش جدید آژانس بین المللی 
انرژی اتمی درباره ایران و برخی ادعاها مبنی بر 
این که ایران در حال غنی ســازی ۹0 درصدی 
اورانیوم اســت، بیان کرد: خبر غنی سازی ۹0 
درصدی توسط رســانه ها و منابع صهیونیستی 
منتشــر شده بود. چنین خبری بالافاصله توسط 
عالی ترین مقام آژانس بین المللی انرژی اتمی که 

مدیرکل آن است، رد شد.
باقری در پاســخ به این که آیا ایران مایل به 
انجــام دادن چنین اقدامای در آینده نیســت، 
گفت: فعالیت های هســته ای ما در چارچوب 
ان.پی.تی و معاهده پادمانی انجام می شــوند. 
واضح است که اگر طرفین برجام به تعهداتشان 
در برجام عمــل کنند، ما هــم همین کار را 
خواهیم کرد و کاملا به تعهداتمان در چارچوب 

برجام عمل خواهیم کرد.
مذاکره کننده ارشد ایران در وین در پاسخ به این 
که آیا با توجه به تحولات این چند سال اخیر از 

ســال ۲015، توافق هسته ای هنوز پویایی خود 
را حفظ کرده است و توافقی کارآمد است یا نه، 
اظهار کرد: هزینه احیــای توافق و حفظ آن بر 
مبنای اقداماتی بوده است که ایران انجام داده. 
چون آمریکا از توافق خارج شد و توافق را به کلی 
نقض کرد و اروپایی ها هم در عمل نتوانســتند 
پایبندی کامل به برجام را از خود نشــان دهند. 
بنابراین، به رفتار اروپایی ها با پایبندی کامل به 
توافق و به رفتار آمریکایی ها با بازگشتشــان به 
توافق بستگی دارد و اگر این اتفاق بیفتد، توافق 

احیا خواهد شد.
باقری در پاسخ به این  که آیا توافق در چارچوبی 
که در ســال ۲015 درباره آن مذاکره شده بود، 
دوام خواهد آورد یــا نه، بیان کرد: هر دو طرف 
مذاکرات مایل به بازگشت به توافق سال ۲015 

هستند
او درباره ایــن که آیا برای به نتیجه رســیدن 
مذاکــرات بازه ای زمانی وجــود دارد و آیا ایران 
حاضر اســت مدتی طولانی به اندازه 1۹ سال 

گذشته صرف مذاکرات برای رسیدن به توافقی 
نهایــی بکند، گفت: من بر این عقیده ام پاســخ 
طرف مقابــل به طرح های معقولــی که ایران 
ارائه داده اســت، قطعا می تواند جواب این سوال 

را بدهد.
این دیپلمات ارشد کشورمان در پاسخ به این که 
اگــر پس از تمامی این تلاش ها برای مذاکره و 
رسیدن به توافق، توافقی در کار نباشد، چه اتفاقی 
رخ خواهد داد، تشریح کرد: حضور ما در این جا 
نشــان می دهد که ما واقعا برای رسیدن به یک 
توافق جدی هستیم و ما عزم و اراده طرف مقابل 
و رفتار آن هــا را به طور جدی ارزیابی می کنیم 
تا ببینیم آیا آماده بازگشت به پایبندی کامل به 

توافق و ترک تخطی هایشان هستند یا نه.
معاون سیاســی وزیر امور خارجه کشورمان در 
پاســخ به این ســوال که با توجه به فشارهایی 
که به خاطر تحریم های آمریکا بر اقتصاد ایران 
تحمیل شده است، تاب آوری ایران بدون توافق 
هسته ای تا چه حد خواهد بود، بیان کرد: اقتصاد 
ما در شــرایط چند سال گذشته که تحریم های 
آمریــکا و متحدان آن بر ایــران برقرار بوده اند، 
توانســته است توسعه یابد و پیش رفت کند. این 
یک امر مســلم است که تحریم ها اثر داشته اند. 
اما ایران نشان داد که تحریم ها نمی توانند نتیحه 

بخش باشند.
باقــری درباره ایــن که پلان B ]نقشــه دوم[ 
ایــران چه خواهد بود، توضیح داد: ما در واقع بر 
ظرفیت ها و تــوان داخلی مان اتکا خواهیم کرد 
و روابط و همکاری مان را با کشــورهایی که در 
تعامل با ما جدی و کارآمد هســتند، گســترش 
خواهیم داد. ما به طور جدی به دنبال پیش رفت 
اقصادی کشــورمان خواهیم بود. در مدت چند 
ســال گذشته، آمریکا تمام تلاشــش را کرد از 
روابط اقتصادی ایران با جهان ممانعت کند اما ما 
نشان دادیم می توانیم اقدامات آن ها را با شکست 
مواجه کنیم و اقتصادمان را در مســیر مثبت و 
موثری پیش ببریم. اما این به معنای این نیست 
که آمریکا به مردم ما یا اقتصادمان خسارت نزده 
است. به همین خاطر، یکی از موضوعاتی که در 
مذاکرات دنبال می کنیم، موضوع جبران خسارت 
از ســوی آمریکا به خاطر آسیب ها و خساراتی 

است که به مردم ما وارد کردند.
مذاکره کننده ارشــد ایران در وین در پاسخ به 

این ســوال که آیا آمریکا برای این کار از خود 
آمادگی نشان داده اســت یا نه، گفت: موضوع 
جبران خسارت در دستور کار مذاکرات وین بوده 
است و به این موضوع در سند سوم پیشنهادات 

ما پرداخته خواهد شد.
او درباره سند سوم پیشنهادی ایران و این که چرا 
تاکنون ارائه نشده است، اظهارا کرد: طرف های 
دیگر مذاکرات در حال حاضر در حال بررسی دو 
سند دیگری هستند که ارائه کرده ایم و منتظریم 
پاســخ دهند. به محض این که پاسخشــان را 
دریافت کنیم، کار بر روی ســند ســوم را آغاز 

خواهیم کرد.
این دیپلمات ارشــد کشــورمان در پاســخ به 
این ســوال که از نظر او خواسته های ایران در 
مذاکرات مبنــی بر لغو کلیه  تحریم های ایران، 
جبران خسارت و تضمین دادن چه قدر می تواند 
از دیــدگاه آمریکا واقع بینانه باشــد، گفت: در 
مذاکراتمان با طرف های مقابل، آن ها بر ضرورت 
تضمیــن دادن و بر ضرورت ســازوکاری برای 
راستی آزمایی صحه می گذارند، هم روسیه، هم 
چین و هم اروپایی ها. در اصل، آمریکایی ها هم 
باید بپذیرند. آمریکایی هــا در پیش نویس های 
قبلی این چارچوب را پذیرفته اند اما نکته اصلی 
در این است که تضمین ها چگونه باید ارائه شوند 

و راستی آزمایی ها چگونه باید انجام شوند.
او در پاســخ به این کــه از نظر آمریکا لغو کلیه 
تحریم های ایران ممکن نیست، به دلیل این که 
اختیارات لغو کلیه تحریم ها تنها در دستان رئیس 
جمهور آمریکا نیست و بخشی از آن ها به کنگره 
این کشور مربوط است و ایران حاضر است چه 
چیزی در مقابل خواسته هایش در مذاکرات ارائه 
کنــد، گفت: دو طرف مذاکــرات، یعنی ایران و 
گروه ۴+1 توافق را پذیرفته اند. آمریکا هم که از 
توافق خارج شده بود، می خواهد به آن بازگردد. 
بنابراین، موضوع بده و بستان قبلا در مذاکرات 
ســال ۲015 به جا آورده شــده است. حالا باید 
اقداماتی انجام شــود که اشتباهات کشوری را 
که از توافق خارج شد، جبران کند. بده و بستان 
زمانی اتفــاق می افتد که هر دو طرف از چیزی 
تخطی کنند. مــا از چیزی تخطی نکردیم. این 

آمریکایی ها بودند که از توافق خارج شدند.
باقری در ادامه این گفت وگو درباره مواضعی که 
رژیم صهیونیســتی اخیرا درباره مذاکرات وین 
اتخاذ کرده است و سعی داشته است قدرت های 
جهانی و آمریکا را از رسیدن به توافقی با ایران 
بازدارد، گفت: قبلا هم گفتم که عوامل خارجی، 
صهیونیســت ها در تلاشــند در روند مذاکرات 
اخلال ایجــاد کنند. صهیونیســت ها یا تلاش  
می کنند تاسیسات هسته ای ایران را مورد حمله 
قرار دهند یــا در روند مذاکــرات اخلال ایجاد 
کرده و مانع آن شــوند. واقعا به هویت مستقل 
دیگر طرف های مذاکرات بستگی دارد که نشان 
دهند قرار نیست تحت تاثیر صهیونیست ها قرار 
بگیرند و بر اساس منافع کشور خودشان تصمیم 

می گیرند.
او در پاســخ بــه ایــن ســوال که اگــر رژیم 
صهیونیستی تصمیم بگیرد به تاسیسات هسته ای 
ایران حمله کند، چه اتفاقی رخ خواهد داد گفت: 
به نظرم صهیونیست ها باید خواب حمله  به ایران 
را ببینند. اگر به این خواب بروند، هیچ گاه از آن 

بیدار نخواهند شد.
مذاکره کننده ارشد ایران درباره این که چقدر به 
نتیجه رسیدن مذاکرات خوش بین است، گفت: 
ما به دلیل عزم جدی مان در ادامه دادن مذاکرات 
و استدلال مستحکمی که در روند مذاکرات در 
پیش گرفته ایم، نســبت به آینده و موفقیت آمیز 
بــودن مذاکرات خوش بین هســتیم. اما فریب 
 نخواهیــم خورد، چون به طــرف مقابل اعتماد 

نداریم.
باقری در پاســخ به این که اگر ایران به طرف 
مقابل اطمینان نداشته باشد و آن ها هم به ایران 
اعتماد نداشــته باشند، رســیدن به یک توافق 
چگونه میسر خواهد بود، توضیح داد: مذاکرات و 
توافق برای کسانی است که اختلاف نظر دارند. 
با مذاکرات، تمامی اختلافات حل نخواهند شد. 
هر یک از طرف های مذاکرات بر اســاس منافع 

خودشان پای میز مذاکرات می آیند.

یادداشت

دلار 30000 تومانی سیگنال واضح به دشمن است 
متولیان کنونی باید مسئله ارز را -دست کم در طول مذاکرات 
هسته ای- فراتر از یک مولفه اقتصادی و به عنوان یک مولفه 
سیاســی و امنیتی در نظر گرفته و تمام تــوان خود را برای 
جلوگیری ارسال سیگنال اشتباه به دشمن را بگیرند. بی شک 
رویکردهای پلیسی صرف نظیر برخورد با دلالان خرده پا یا 
دستگیری چند صراف نمی تواند مسیر ارز را تغییر دهد و باید 
ایــن چالش اقتصادی را با راهکارهای اقتصادی رفع کرد که 

از قضا در دسترس است.
پــس از دور نخســت مذاکرات تیم جدید دیپلماســی ایران 
بــا ۴+1، بــازار ارز در ایران روند افزایشــی به خود گرفت و 
دلار از مرز روانی ســی هزار تومان نیز عبور کرد؛ رشــدی 
کــه راهبرد کاهش چشــمگیر تاثیرپذیری اقتصــاد ایران از 
مذاکرات هســته ای و عبور از شرطی سازی اقتصاد کشور را 
نقض می کند و عملًا بار روانی را در پی خواهد داشت که در 
صورت طولانی شــدن مذاکرات، اقتصاد ایران را دستخوش 
مــوج تازه ای از بحران ها خواهد نمــود. این بحران اکنون با 
اقدامات قاطع در حوزه سیاست های پولی قابل مدیریت است.
تابناک نوشت: ارزهای خارجی و به طور خاص دلار، در طول 
شش سال اخیر شــرطی شــده بود و تنها متغیر فوق العاده 

تاثیرگذار بر آن، مذاکرات هسته ای بود. حال آنکه متغیرهای 
دیگری نظیر میزان تامین ارز در بازار دوم می توانست تعیین 
کننده باشد و قاعدتاً رشد و ریزش هیچ بازاری تک  پارامتری 
نیست. یکی از شــعارهای مهم دولت مستقر، تفکیک مسیر 
اقتصاد از مذاکرات هسته ای و کوشش برای کاهش اثرگذاری 
مولفه هــای خارجی بر اقتصاد ایران بــود؛ هدف گذاری مهم 
که مشخص است آنچنان ســهل الوصول نیست اما غیرقابل 

دستیابی نیز نیست.
فراموش نکنیم پس از آنکه با اوج گیری تنش های بین المللی 
و چنــد دور تحریم، ارزش دلار از محــدوده ۹50 تومان به 
محــدوده 3500 تومان افزایش یافت، دولت توانســت برای 
دوره ای نه چنــدان کوتاه، ارزش پولی ملــی را حفظ کند و 
دلار بیــش از این افزایش نیافته بود. بنابراین نمی توان انکار 
کرد که راهبردهایی وجود دارد که دلار را می توان پایین تر از 
محدوده روانی 30 هــزار تومان تثبیت کرد و مانع از کاهش 
بیشــتر ارزش پول ملی و بروز تبعــات اقتصادی، اجتماعی و 
امنیتی اش شد؛ تبعاتی که خواست آمریکا برای افزایش فشار 

افکارعمومی بر مذاکرات کنندگان ایران است.
بــر همین اســاس افزایش ارزش دلار در ایــن مقطع عملًا 

سیگنال به دشمن اســت و مجموعه دستگاه های حاکمیتی 
بایــد با یک اقدام منســجم، اثرپذیری بــازار ارز و بازارهای 
موازی از مذاکرات هســته ای را به حداقــل ممکن کاهش 
دهند؛ چرا که اگر قرار باشــد حتی در صورت تداوم مذاکرات 
و نه شکســت و توقف مذاکرات، دلار به چنین ضرب آهنگی 
رشد کند، مدیریت فضای اقتصادی کشور بسیار دشوار خواهد 
بود و هدف دشــمن در تحریــک افکارعمومی برای موضع 
گیری علیه سیاست های اصولی ایران و ضربه به کوشش تیم 
مذاکره کننده برای تامین منافع حداکثری ایران در مذاکرات، 

در دسترس قرار می گیرد.
متولیان کنونی باید مسئله ارز را -دست کم در طول مذاکرات 
هسته ای- فراتر از یک مولفه اقتصادی و به عنوان یک مولفه 
سیاســی و امنیتی در نظر گرفته و تمام تــوان خود را برای 
جلوگیری ارسال سیگنال اشتباه به دشمن را بگیرند. بی شک 
رویکردهای پلیسی صرف نظیر برخورد با دلالان خرده پا یا 
دستگیری چند صراف نمی تواند مسیر ارز را تغییر دهد و باید 
ایــن چالش اقتصادی را با راهکارهای اقتصادی رفع کرد که 

از قضا در دسترس است.
برخلاف برخی تصورات، بازار ارز ایران روزانه کشش بیش از 

چنــد ده میلیون دلار را ندارد و با چنین تامینی می توان حتی 
مســیر ارز را تغییر کرد. اگر با سیاست های پولی کارآمد نظیر 
تامین بــازار به قدر کافی و اقدامات فراتــر از نرخ گذاری و 
بــازی با نرخ، به فعالان بازار این اطمینان را داد که مذاکرات 
به هر ســمت و سویی برود، جمهوری اســلامی ایران توان 
تامین نیاز ارزی بازار را دارد و مســیر تثبیت شــده ای برای 
تامین مالی وجود دارد، به مــرور اثرپذیری بازار از مذاکرات 

کاهش خواهد یافت.
بنابرایــن باید در طــول چند دوره مذاکره پیش رو، ســوای 
نتیجه مذاکرات، بازار تامین شــود و اجــازه تاثیرپذیری بازار 
از مذاکرات داده نشــود. بدین ترتیب فعالان بازار نســبت به 
نتایج مذاکرات کمتر گارد خرید می گیرند و درمی یابند با توجه 
بــه اراده حاکمیت برای حفظ قیمت ارز در ایران در ســطح، 
فرصتی برای سفته بازی در این بازار وجود ندارد و سراغ سایر 
بازارهــا خواهند رفت. در این مقطــع باید مراقب آدرس های 
غلط برخی که دنبال سودهای مقطعی هستند، درباره سپردن 
همه چیز به بازار باشیم. در شرایط جنگی که ایران نیز اکنون 
در قالــب یک جنــگ اقتصادی آن را تجربــه می کند، هیچ 

حکومتی قیمت گذاری را صرفاً به بازار واگذار نمی کند.

هزینه احیای توافق و حفظ آن بر مبنای اقداماتی بوده است که ایران انجام داده. چون آمریکا از 
توافق خارج شد و توافق را به کلی نقض کرد و اروپایی ها هم در عمل نتوانستند پایبندی کامل به 

برجام را از خود نشان دهند. بنابراین، به رفتار اروپایی ها با پایبندی کامل به توافق و به رفتار 
آمریکایی ها با بازگشتشان به توافق بستگی دارد و اگر این اتفاق بیفتد، توافق احیا خواهد شد
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هزار شکایت از نرخ کالاها در آبان 
ــزارش و  ــره گ ــزار و ۹۶0 فق ــال 15 ه ــاه امس ــان م ــت: در آب ــت گف ــر صم ــاون وزی مع
ــری مســتقر در ســازمان   ــق ســتاد خب ــات از طری ــون کالا و خدم ــی پیرام شــکایت مردم

ــت. ــده اس ــت ش ــتان ها دریاف ــارت اس ــدن و تج ــت، مع صنع
بــه گــزارش روزنامــه »صبــح امــروز« و بــه نقــل از وزارت صمــت، عبــاس تابــش اظهــار 
کــرد: در آبــان مــاه امســال 15 هــزار و ۹۶0 فقــره گــزارش و شــکایت مردمــی پیرامــون 
ــدن و تجــارت  ــت، مع ــری مســتقر در ســازمان  صنع ــق ســتاد خب ــات از طری کالا و خدم
اســتان ها دریافــت شــده اســت. از مجمــوع شــکایات و گزارش هــای دریافتــی، 15 هــزار 
و ۷۹۶ فقــره )۹۹ درصــد( قابــل پیگیــری و 1۶۴ فقــره )یــک درصــد( غیرقابــل پیگیــری 

بــوده اســت.
ــوع  ــه داد: از مجم ــدگان ادام ــدگان و تولیدکنن ــرف کنن ــت مص ــازمان حمای ــس س ریی
شــکایات رســیدگی شــده نیــز، تعــداد 5 هــزار و ۴5 فقــره )31 درصــد( منجــر بــه تنظیــم 
بــرگ گــزارش بازرســی و ۶ هــزار و ۴۶0 فقــره )۴1 درصــد( منجــر بــه عــدم احــراز تخلــف 
و ۴ هــزار و ۴55 فقــره )۲8 درصــد( بــه علــت انجــام کارشناســی در حــال پیگیــری اســت.

معــاون وزیــر صمــت بــا بیــان اینکــه از ایــن تعــداد شــکایات، 13 هــزار و ۶35 فقــره )85 
درصــد( مربــوط بــه کالا و ۲ هــزار و 3۲5 فقــره )15 درصــد( مربــوط بــه خدمــات بــوده 
اســت، ادامــه داد: بیشــترین شــکایت های دریافتــی در بخــش کالا مربــوط بــه انــواع نــان 
ــتوران  ــبک و رس ــای س ــر خودروه ــرخ تعمی ــه ن ــوط ب ــات مرب ــش خدم ــرغ و در بخ و م

هــای غــذا خــوری اســت.
ــه  ــوط ب ــف مرب ــوع تخل ــاس ن ــکایات براس ــترین ش ــه بیش ــه اینک ــاره ب ــا اش ــش ب تاب
ــز در  ــکایات نی ــت ش ــوه دریاف ــا نح ــاط ب ــت: در ارتب ــد، گف ــب می باش ــی و تقل گرانفروش
ــد(  ــره )1۴ درص ــزار و 300 فق ــی، ۲ ه ــد( تلفن ــره )۶3 درص ــزار و ۶5 فق ــوع 10 ه مجم

ــت. ــوده اس ــی ب ــد( کتب ــره )۲3 درص ــزار و 5۹5 فق ــوری و 3 ه حض
وی همچنیــن اضافــه کــرد: اســتان هــای خراســان رضــوی، تهــران، هرمــزگان 
ــوب  ــتان، جن ــای خوزس ــتان ه ــکایات و اس ــداد ش ــش تع ــا افزای ــرقی ب ــان ش و آذربایج
ــد. ــوده ان ــه ب ــکایات مواج ــش ش ــا کاه ــلام ب ــد و ای ــر احم ــه و بوی ــان، کهگیلوی کرم
ــر  ــف، غی ــده )متخل ــی ش ــکایات بررس ــهم ش ــه س ــان اینک ــا بی ــت ب ــر صم ــاون وزی مع
متخلــف( از کل شــکایات قابــل پیگیــری در آبــان مــاه ســال جــاری بــه میــزان ۷۲ درصــد 
بــوده اســت، افــزود: ایــن رقــم نســبت بــه مهــر مــاه ســال جــاری یــک درصــد افزایــش 

داشــته اســت.

۵ هزار میلیارد تومان آورده به حساب 
سازندگان نهضت  ملی مسکن واریز شد

مدیرعامــل بانــک مســکن بــا بیــان اینکــه بیــش از پنــج هــزار میلیــارد تومــان از محــل 
ــز شــد، از پرداخــت  ــه حســاب ســازندگان نهضــت ملــی مســکن واری ــان ب آورده متقاضی

500 میلیــارد تومــان تســهیلات بــرای اجــرای ایــن طــرح بــه متقاضیــان خبــر داد.
ــود  ــازی »محم ــل از وزارت راه و شهرس ــه نق ــروز« و ب ــح ام ــه »صب ــزارش روزنام ــه گ ب
ــی مســکن و  ــن بانــک در اجــرای طــرح نهضــت مل شــایان« در خصــوص مشــارکت ای
میــزان تســهیلاتی کــه بــه ایــن بخــش و متقاضیــان آن تخصیــص یافتــه اســت، افــزود: 
بــر اســاس تصمیــم دولــت، ســهم بانــک مســکن بــرای تخصیــص تســهیلات بــه بخــش 
ــزار  ــن تســهیلات ۲10 ه ــا پرداخــت ای ــه ب ــان اســت ک ــارد توم ــزار میلی مســکن ۶3 ه

واحــد مســکونی طــرح نهضــت ملــی مســکن احــداث خواهــد شــد.
وی گفــت: تاکنــون 1۶8 هــزار نفــر ســهم خــود را بــرای احــداث واحدهــای اقــدام ملــی 

مســکن واریــز کــرده و تســهیلات را نیــز دریافــت کردنــد.
شــایان ادامــه داد: همچنیــن تاکنــون 1۶8 هــزار نفــر آورده اولیــه خــود را بــرای آغــاز بــه 
کار و تکمیــل واحدهــای مســکونی طــرح نهضــت ملــی مســکن پرداخــت کرده انــد کــه 

ایــن میــزان معــادل 10 هــزار و 300 میلیــارد تومــان بــرآورد شــده اســت.
وی گفــت: همچنیــن از ایــن میــزان آورده متقاضیــان، بیــش از 5 هــزار میلیــارد تومــان بــه 

پروژه هــا تخصیــص یافتــه اســت.
شــایان توضیــح داد: از محــل تســهیلات بانکــی نیــز تاکنــون بیــش از 500 میلیــارد تومــان 

از طریــق شــعب بانــک مســکن بــرای اجــرا و تکمیــل پروژه هــا پرداخــت شــده اســت.
مدیرعامــل بانــک مســکن تصریــح کــرد: بــا تکلیفــی کــه دولــت در اجــرای نهضــت ملــی 
مســکن بــر دوش بانــک مســکن نهــاده اســت، بانــک نیــز تمامــی تــلاش خــود را بــرای 

کمــک بــه احــداث و تکمیــل واحدهــا بــا پرداخــت تســهیلات انجــام خواهــد داد.
بــه گــزارش صبــح امــروز بــا مصوبــه شــورای عالی مســکن، طــرح اقــدام ملــی مســکن 
ــدف  ــن ه ــا ای ــرح ب ــن دو ط ــام ای ــدند، ادغ ــام ش ــم ادغ ــکن در ه ــی مس ــت مل و نهض
انجــام شــد تــا همــه ثبت نــام شــدگان از مزایــای یکســان در دریافــت تســهیلات بانکــی 
برخــودار باشــند. بــا مجمــوع ایــن دو طــرح کــه هــم اکنــون ادغــام شــدند بیــش از 3.۶ 

ــد. ــام کردن ــامانه ثبت ن ــر در س ــون نف میلی

صادرات زعفران 60  میلیون دلار به کشور 
تزریق کرد

ســخنگوی گمــرک گفــت: در هفــت مــاه نخســت امســال نزدیــک بــه 1۲1 تــن زعفــران 
بــه ارزش ۶0 میلیــون و 1۷۴ هــزار و 58۷ دلار بــه ۶0 کشــور دنیــا صــادر شــد.

ــی«  ــل از گمــرک، »ســید روح الله لطیف ــه نق ــروز« و ب ــح ام ــه »صب ــزارش روزنام ــه گ ب
ــر  ــته بندی های کمت ــران در بس ــواع زعف ــرم ان ــزار و ۴۶۲ کیلوگ ــت: 1۲0 ه ــار داش اظه
ــالای 30 گــرم در ایــن مــدت از کشــور صــادر  ــا 30 گــرم و ب از 10 گــرم، از 10 گــرم ت
ــه(،  شــده اســت کــه ۷5 هــزار و 5۴3 کیلوگــرم آن در بســته های بیشــتر از 30 گــرم )فل
30 هــزار و ۲۲ کیلوگــرم در بســته های زیــر 10 گــرم و 1۴ هــزار و 8۹۷ کیلوگــرم نیــز در 

ــوده اســت.   ــرم ب ــا 30 گ بســته های 10 ت
وی افــزود: 3۷ میلیــون و 358 هــزار و ۴۹0 دلار زعفــران در بســته های بــالای 30 گــرم 
بــه 51 کشــور صــادر شــده کــه چیــن بــا خریــد ۲۴ هــزار و 51۹ کیلوگــرم بــه ارزش 13 
ــا 1۷  ــه، اســپانیا ب ــد زعفــران فل ــه نخســت خری میلیــون و 35۹ هــزار و ۷۴۶ دلار در رتب
هــزار و ۶0۶ کیلوگــرم و بــه ارزش هفــت میلیــون و 5۶۷ هــزار و 5۷0 دلار در رتبــه دوم 
و امــارات بــا 11 هــزار و 8۲5 کیلوگــرم بــه ارزش پنــج میلیــون و ۷۹۴ هــزار و 8۲1 دلار 

در رتبــه ســوم قــرار دارنــد.
لطیفــی در ادامــه توضیــح داد: در ایــن هفــت مــاه، 15میلیــون و 331 هــزار و ۲00 دلار 
زعفــران در بســته های زیــر 10 گــرم بــه 5۲ کشــور دنیــا صــادر شــده کــه چیــن بــا خریــد 
چهــار میلیــون 31۶ هــزارو ۴۶۶ دلار، اســپانیا بــا ۲ میلیــون ۴30 هــزار ۲5۲ دلار، امــارات 
ــون و 8۲1 هــزار و 10  ــا یــک میلی ــون و 1۷8 هــزار و 30۲ دلار، افغانســتان ب ــا ۲ میلی ب
ــته های  ــران در بس ــد زعف ــور اول خری ــج کش ــزار۲۶5 دلار پن ــا ۷8۴ ه ــت ب دلار و کوی

زیــر 10 گــرم بــود.
ــای  ــته ه ــز در بس ــران نی ــزار و ۹۴0 دلار زعف ــون و 50 ه ــت میلی ــت: هف ــی گف لطیف
ــون و  ــج میلی ــا پن ــارات ب ــه ام ــاه اول ســال، صــادر شــده ک ــا30 گــرم در هفــت م 10 ت
ــا 3۲5 هــزار و  ــا 5۹0 هــزار و 5۷۹ دلار، هنــگ کنــگ ب ــن ب 15۶هــزار و 8۷8 دلار، چی
۹0۶ دلار، قطــر بــا ۲30 هــزار و 1۷3 دلار و ایتالیــا بــا 1۲۲ هــزارو ۶۲۶ دلار، پنــج کشــور 

ــد. ــته بندی بودن ــوع بس ــن ن ــران در ای ــد زعف اول خری
ــران در بســته های  ــودر زعف ــرم پ ــدت 35۹ کیلوگ ــن م ــزود: در ای ــرک اف ســخنگوی گم
زیــر 10 گــرم و 10 تــا 30 گــرم بــه ارزش ۴33 هــزارو ۹5۷ دلار بــه 1۷ کشــور صــادر شــد 

کــه ســوئد، اســپانیا، آلمــان، امــارات و ایتالیــا در صــدر کشــورهای خریــدار قــرار دارنــد.
ــران در ســال ۹۹ گفــت: در ســال گذشــته  لطیفــی در ادامــه در خصــوص صــادرات زعف
نیــز ۴۲۴ هــزار و ۴۲۹ کیلوگــرم زعفــران بــه ارزش 1۹0 میلیــون و 1۲8هــزار و 55۹ دلار 
و 550 کیلوگــرم پــودر زعفــران بــه ارزش ۶۷۴ هــزارو ۹۶5 دلار از کشــورمان بــه ســایر 

کشــورها صــادر شــده بــود.

خبر

عضو هیات رئیسه مجلس؛

ارز دولتی در بودجه سال آتی منتفی است
هرچنــد که دولت ســیزدهم مجری ســه 
چهارم بودجه ســال جاری بــود، اما لایحه 
بودجه 1۴01، بــه جهت آنکه اولین بودجه 
تقدیمی ایــن دولت به مجلس اســت، از 
اهمیت دوچندانی برخوردار اســت. در این 
خصوص نیز رئیس جمهور معتقد است ثبات 
اقتصادی، حمایت از تولیدکنندگان و تامین 
معیشت مردم باید محورهای اصلی و مورد 
توجه دولت در تصویب لایحه بودجه ســال 

1۴01 کل کشور باشد.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل 
از مهر، اصلاح ســاختار بودجه که همواره 
مورد تاکیــد رهبر معظم انقــلاب بوده از 
جمله شــعارهای اقتصــادی رئیس جمهور 
در ســیزدهمین انتخابات ریاست جمهوری 
بوده و مورد اجماع مجلس و دولت اســت؛ 
لذا بودجه ســال آتی بهترین فرصت برای 
ســرآغاز تحول در نظام بودجه ریزی کشور 

محسوب می شود.
حذف ارز ۴۲00 تومانی از بودجه سال 
آینده، مهم ترین اقدام مثبت دولت است

عضو هیئت رئیسه مجلس حذف ارز ۴۲00 
تومانــی را مهم ترین بند پیش نویس لایحه 
بودجه ســال 1۴01 دانست و اظهار داشت: 
در جــزو 3، بند ب تبصــره 1 قانون بودجه 

1۴00 به دولــت و دســتگاه های اجرایی 
اجازه داده شده بود که 8 میلیارد دلار از ارز 
حاصل از فروش نفت را به واردات کالاهای 
اساســی اختصاص دهند. دولت ســیزدهم 
این حکــم را در پیش نویس لایحه بودجه 
1۴01 حذف کرده اســت. بنابراین ارائه ارز 
دولتی در سال آتی منتفی است. با توجه به 
فسادهای متعدد در تخصیص ارز ترجیحی 
و آســیب زایی این ارز برای تولید، این اقدام 
دولت بســیار مثبــت و به جا بوده اســت. 
همچنین دولت نرخ حقوق ورودی گمرکی 
برای کالاهای اساسی را کاهش داده است 
تا از تورم ناشی از حذف ارز ۴۲00 جلوگیری 
کند. اما نکته مهم این اســت که با توجه به 
افزایش قیمت ها باید یارانه متناسب به مردم 

تعلق گیرد.
سهم ۲0 درصدی صندوق توسعه ملی از 

فروش نفت در بودجه سال آینده
سید محسن دهنوی با تشریح سایر تغییرات 
پیش نویس لایحه بودجه سال 1۴01 ادامه 
داد: مطابق قانون سهم صندوق توسعه ملی 
از فروش نفت امســال بایــد به ۴0 درصد 
برســد، امــا دولــت در پیش نویس لایحه 
خود سهم صندوق توســعه ملی از فروش 
نفت را ۲0 درصد پیش بینی کرده اســت. 

مابه التفاوت سهم ۲0 درصد تا سهم قانونی، 
)۴0 درصــد( به عنوان بدهــی دولت و وام 
تلقی می شــود. این اقدام در قانون بودجه 
1۴00 نیز تا ســقف صــادرات یک میلیون 
بشــکه نفت صورت گرفته بود. با توجه به 
اینکه امســال سال اول فعالیت دولت است 
به نظر می رسد این تصمیم برای جلوگیری 

از کسری بودجه صورت گرفته است.
پیش بینی انتشار اوراق در لایحه بودجه 
1۴01 در صورت عدم تحقق منابع نفتی

نماینده مردم تهران، ری و شــمیرانات در 
مجلس شورای اســلامی ادامه می دهد: در 
حوزه نفــت از دیگر اقداماتــی که صورت 
گرفته پیش بینی انتشــار اوراق در صورت 
عدم تحقق منابع نفتی است، از نظر ما بهتر 
اســت دولت درآمد فروش نفــت را واقعی 
پیش بینی کند تا برای جبــران منابع مالی 
محتاج انتشــار اوراق نشــود چرا که اوراق 
منتشــره در دولت قبــل همچنان در صف 
تســویه اســت. اجازه احداث پالایشگاه به 
وزارت نفــت یکی دیگــر از اقدامات مثبت 
دولــت در پیش نویس لایحه بودجه ســال 
1۴01 اســت که می تواند در خنثی سازی 
تحریم ها و ایجاد ارزش افزوده برای صنعت 

نفت مؤثر باشد.

مالیات پلکانی حقوق کارکنان دولت، 
یکسان نباشد

عضــو هیئت رئیســه مجلس با اشــاره به 
افزایش عدالت در پله های مالیاتی کارکنان 
دولت افــزود: در پیش نویس لایحه بودجه 
ســال 1۴01، پلکان مالیاتــی برای تمامی 
مشاغل به صورت یکســان در نظر گرفته 
شــده و فرقی بین قضــات، اعضای هیئت 
علمی و ســایر کارکنان دولت مطرح نشده 
است. از طرفی سقف حقوق کارکنان دولت 
نیز 3۷ میلیون تومان تعیین شــده است که 
می تواند به عدالت در حوزه حقوق و دستمزد 
کمک کند. همچنیــن از دیگر احکام قابل 
دفاع دولــت در پیش نویس لایحه همراهی 
بــا مجلس در وضع مالیات بر صادرات مواد 

خام و نیمه خام است.
حذف مالیات بر خانه های لوکس در 

لایحه بودجه 1۴01
دهنوی در ادامه با انتقاد از برخی تصمیمات 
ســازمان برنامه مانند حذف بند مربوط به 
تســهیلات ساخت مســکن در پیش نویس 
لایحه 1۴01 تشــریح کرد: برخی اقدامات 
ســوال برانگیز نیــز در پیش نویس لایحه 
بودجه ســال 1۴01 صورت گرفته که امید 
می رود در لایحه ارســالی اصلاح شود؛ به 

عنــوان مثال بازگردانــدن معافیت مالیاتی 
هنرمندان یا حذف مالیات بر املاک لوکس 
که این اقدامات هیچ گونــه توجیه منطقی 

ندارد.
حذف وام بانکی ساخت 1.۲ میلیون 

واحد مسکونی از بوجه 1۴01
وی خاطرنشــان کرد: از طرفی تسهیلات 
ساخت مسکن که برای ساخت یک میلیون 
و دویســت هــزار واحد مســکونی در نظر 
گرفته شــده بود حذف شــده است که این 
اقــدام خلاف جهت گیری دولت ســیزدهم 
برای رونق بازار مســکن اســت. چراکه با 
وجود کمبود حدود 10 میلیون مســکن در 
کشــور، عدم تخصیص منابع جهت ساخت 
واحدهــای مســکونی جدید یا نوســازی 
واحدهای مسکونی فرسوده می تواند موجب 
آسیب های بســیار در حوزه مسکن شود و 
در نتیجه این اقــدام موجب تورم در جامعه 
و فشار بر مردم شــود. چرا که سهم اصلی 
ســبد هزینه خانوار مربوط به مسکن است. 
مجلس شورای اسلامی در کمیسیون تلفیق 
قطعــاً بازگرداندن مفاد مهــم و تأثیر گذار 
قانون بودجه سال 1۴00 را پیگیری خواهد 
کرد و به مانند سال گذشته منفعت عمومی 

در اولویت مجلس شورای اسلامی است.

بیش از ۱۵۲ میلیارد ریال کالای قاچاق در خراسان رضوی کشف شد بیش از ۷0 هزار تن نهاده دامی در خراسان شمالی توزیع شد

ورود خودرو های لاکچری به بورس 

کارشناس مســئول بازرسی سازمان صنعت، معدن و تجارت 
خراسان رضوی از کشــف بیش از 15۲ میلیارد ریال کالای 

قاچاق در آبان1۴00 خبر داد.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از روابط عمومی 
ســازمان صنعت، معدن و تجارت خراســان رضوی ، بخش 
علی بیاتی قله زو در این خصوص اظهار داشــت: در آبان ماه 
سال جاری  15۴۶ بازرسی از انبارها و مراکز نگهداری کالا ، 
باراندازهای کالا مانند باربری ها، مراکز عمده فروشی کالا و 

واحدهای تولیدی صنعتی در استان انجام شده است.
وی با اشــاره به اینکه  ارزش ریالی کشــفیات در ۲۹ مورد 
صورتجلسه کشف بیش از 15۲ میلیارد ریال بوده است، افزود 
: عمده کالاهای مکشــوفه شــامل انواع ماینر )۶31دستگاه 
اســتخراج رمز ارز ( ، بخاری مستعمل ژاپنی ) 58دستگاه( و 

روغن خوراکی) ۲5هزار لیتر( بوده است.

مدیر تعاون روستایی خراسان شمالی از توزیع ۷0 هزار و ۶3۹ 
تن انواع نهاده های دامی از ابتدای امسال تا انتهای آبان ماه 
توســط شبکه اتحادیه ها و تعاونی های تحت پوشش تعاون 

روستایی استان خبر داد.
بــه گزارش روزنامه »صبح امروز« و بــه نقل از ایرنا، جلیل 
رمضانی در گفت و گو با ایسنا، گفت: از این میزان، بیشترین 
رقم نهاده توزیع شــده مربوط به کنسانتره به مقدار 38 هزار 

تن و نهاده جو به مقدار 1۹ هزار تن بوده است.
رمضانی افزود: مقدار نهاده توزیع شده در آبان ماه سال جاری 

مقدار هفت هزار و 1۹5 تن بوده است.
وی ادامه داد: در سال جاری تلاش شده تا از حداکثر ظرفیت 
شرکت های تعاونی روستایی، تولید و کشاورزی سطح استان 
برای خدمات رســانی به کشاورزان و بهره برداران حوزه دام 

استفاده شود.

 

رمضانی گفت: مقایسه مقدار نهاده توزیع شده در هشت ماه 
ابتدایی سال جاری نسبت به زمان مشابه سال گذشته نشان 
از رشد ۴۲ درصدی دارد و این نهاده ها شامل انواع سبوس، 
جــو، یونجه، ذرت علوفه ای و دانه ای، ســویا، کاه و کلش 

وکنسانتره دامی است.

رئیس ســازمان بــورس و اوراق بهادار گفت: 
پیگیری ها از طریق بــورس کالا ادامه دارد تا 
یک ســری از خودرو ها که لاکچری محسوب 

می شوند به تدریج وارد بورس شوند.
به گــزارش روزنامه »صبح امــروز« و به نقل 
از تسنیم، مجید عشــقی در حاشیه نشست با 
بازار ســرمایه  تشــکل های بخش خصوصی 
در جمــع خبرنــگاران افزود: در ایــن مرحله 
خودرو هــای لاکچــری که عمدتــاً داخلی و 
مونتاژی هستند و حساسیت قیمتی روی آن ها 
وجود ندارد به تدریج وارد بورس می شــوند، اما 

برای بقیه خودرو ها برنامه ای نداریم.
وی با اشــاره به اینکه اصلاح زیرساخت های 
بورس همزمان بــا اقبال عمومی مردم به این 
بازار آغاز شــد گفت: هم اکنون بخش عمده ای 
از زیرســاخت های بازار ســرمایه اصلاح شد و 
امســال بیش از ۲00 شرکت بورسی سود خود 
را از طریق ســامانه سجام و به صورت متمرکز 
پرداخــت کردند و ۷0 شــرکت هــم در صف 
پرداخت هستند و بقیه هم به همین نحو عمل 

خواهند کرد.
عشــقی ادامه داد: برنامه ریزی ما این اســت 
کــه هــم زیرســاخت های معاملاتــی و هم 
شرکت  شــامل  پشــتیبانی  زیرســاخت های 
ســپرده گذاری مرکزی و همچنین بحث های 
نظارتــی را به نحوی اصلاح کنیم که نظارت ها 
به جای ســلیقه ای به صورت هوشــمند باشــد 

اگرچه ما معتقدیم نظارت های سلیقه ای نبوده 
است، اما شــائبه هایی در بازار مطرح است که 
در نظارت ها به صورت سلیقه ای عمل می شده 

اســت از این رو نظارت هــا را به نحوی پیش 
می بریم که چالش ها از بین برود.

وی بــا یــادآوری اینکــه »در فصــل بودجه 

هســتیم«، گفت: مهم ترین مؤلفه تأثیرگذار در 
بازار سرمایه، شــفافیت است ازاین رو در فصل 
بودجه درخواســت ما از دولت این اســت که 

تصمیمــات در حوزه بودجــه و خارج از بودجه 
شفاف باشــد تا به صورت گســترده به اطلاع 
سهامداران و ناشران برســانیم تا آن ها بتوانند 
براساس اطلاعات شفاف تصمیم بگیرند، زیرا 
شــفافیت مهم ترین عاملی است که ابهامات را 
برطرف می کند و اگر شــفافیت را در شرکت ها 
و معاملات داشــته باشــیم روند معاملات نیز 

منطقی خواهد شد.
عشقی افزود: چالش بازار سرمایه بحث فروش 
نیست بلکه به علت ابهام، سمت تقاضا تضعیف 
شده اســت که امیدواریم با تصمیماتی شفاف 

بتوانیم تقاضا را به تدریج وارد بورس کنیم.
وی ادامــه داد: در حال پیگیــری تأمین مالی 
شــرکت ها از طریق بورس هستیم و دراین باره 
مجوز ها را هم به ســرعت صــادر می کنیم، اما 
به علت فرآیند های طولانی موجود، کار تأمین 
مالی شــرکت ها از طریق بورس، سخت شده 
اســت. رئیس ســازمان بورس گفت: بنا داریم 
با کاهش این فرآیند هــا ترتیبی اتخاذ کنیم تا 
شرکت ها بتوانند اوراق را راحت تر منتشر کنند 
هرچند باید ریســک ایــن اوراق را هم ببینیم، 
زیــرا مــردم اوراق را به صورت مســتقیم و یا 
غیرمستقیم خرید می کنند که ریسک این اوراق 
به بازار سرمایه منتقل می شود بنابراین در عین 
حالی که ریســک ها را کنتــرل می کنیم باید 
فرآیند ها را ســاده تر کنیم تا شرکت ها راحت تر 

بتوانند اوراق خود را پذیرش کنند.
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خطری که »امیکرون« برای بازگشایی های 
اخیر به همراه دارد

رییس مرکز تحقیقات ویروس شناسی دانشــگاه علوم پزشکی شهید بهشتی تاکید کرد: در 
شــرایطی که واریانت نگران کننده جدیدی به نام امُیکرون شناســایی شده، بازگشایی های 

همزمان مقداری خطرناک بوده و می تواند منجر به گسترش بیماری شود.
ایسنا نوشت: علیرضا ناجی درباره ارزیابی وضعیت بازگشایی های همزمان مدارس، دانشگاه ها، 
مراکز فرهنگی و... با توجه به نزولی بودن موارد بروز کرونا در کشور، گفت: با وجود شناسایی 
واریانــت امُیکرون به عنوان یک واریانت نگران کننده در جهان، نگرانی از بازگشــایی های 
همزمان و در عین حال درصد پایین رعایت پروتکل های بهداشــتی، به حق است. باید توجه 
کرد که در حال حاضر تمام کشورها شرایط شان را با توجه به شناسایی امُیکرون تغییر داده اند. 
بسیاری از کشــورها مجددا به محدودیت های شدید بازگشــتند. همچنین بحث ممانعت از 

مسافرت در برخی کشورها مجددا ایجاد شده است.
لزوم انجام تست مجدد و اعمال قرنطینه برای تمام مسافران ورودی به کشور

به گفته وی، البته درســت است که از کشورهای آفریقایی به عنوان منشاء امُیکرون صحبت 
می کنیم، اما باتوجه به گســتردگی این ویروس، به طور کلی نمی توانیم روی کشور خاصی 
دســت گذاشته و اعلام کنیم که ممانعت مسافرت از فلان کشور انجام شود. بلکه باید برای 

تمام مسافرانی که وارد کشور می شوند، تست مجدد انجام داده و آنها را قرنطینه کنیم.
بازگشایی های همزمان خطرناک است

وی تاکید کرد: این ویروس شــناس با بیان اینکه »وقتی که جامعه باز شــده و تراکم ایجاد 
می شود، احتمال انتقال ویروس بیشتر می شود« تشریح کرد: حال اگر واریانتی مانند امُیکرون 
وارد کشور شود، باتوجه به اینکه واریانتی است که می تواند از سیستم ایمنی و واکسیناسیون 
فرار کند، اصلا عاقلانه نیست که این اقدامات و بازگشایی های همزمان انجام شود. بنابراین 
باید اطلاعات دنیا را مرور کرده و خودمان هم اطلاعات تولید کنیم. باید نظارت مان بیشــتر 
شده، پایش ژنتیکی کووید را افزایش داده و توجه بیشتری به شرایط کووید 1۹ در دنیا داشته 
باشــیم و اجازه ندهیم که اتفاقاتی که در پیک های چهارم و پنجم برایمان رخ داد، در پیک 

دیگری با امُیکرون تکرار شود.
ناجی تشــریح کرد: جدای از امُیکرون، تا زمانیکه ســطح واکسیناســیون مان را بالا نبریم، 
 بازگشــایی های همزمان توصیه نمی شــود. در حال حاضر باید بالای ۹0 درصد جامعه علیه 
کرونا واکســینه شوند. توصیه سازمان جهانی بهداشــت بر این است که درست است که در 
خلاء اطلاعاتی در زمینه امُیکرون به سر می بریم،  اما یکسری توصیه ها مانند پایش بیشتر در 
کشــورها، تاکید مجدد بر اجرای دستورالعمل های بهداشتی شامل ماسک زدن، حفظ فاصله 
اجتماعی، عدم ورود به تجمعات و قوانین درســت و بررســی مبادی ورودی اعم از هوایی، 

زمینی و دریایی بسیار مهم است و باید بیش از پیش انجام شوند.
لزوم تزریق سریع دز بوستر برای سنین بالاتر از 18 سال

وی با بیان اینکه »در عین حال علاوه بر این، توصیه هایی از ســوی برخی کشــورها مطرح 
شــده که محورش بر روی تزریق واکسن و دز بوســتر است. به عنوان مثال برخی کشورها 
اعلام کردند که تزریق دز بوستر را باید برای 18 سال به بالا عمومی کنیم و زمان تزریق آن 
را هم کاهش دهیم« توضیح داد: زیرا هرچقدر بتوانیم سیستم ایمنی را تقویت کرده و میزان 
آنتی بادی را بالا بریم، می توانیم در برابر واریانت ها مبارزه بهتری داشــته باشــیم. جدای از 
اینکه یک واریانت چقدر می تواند از سیستم ایمنی فرار کند، اما در هر صورت واکسن هایمان 
را کاملا بی تاثیر نکرده اســت. در عین حال افراد سالمند و کسانیکه به بیماری های زمینه ای 
مبتلا هســتند که سیســتم ایمنی ضعیفی دارند، فورا به دز بوستر نیاز دارند. بعد هم تکمیل 
واکسیناســیون گروه سنی بالای 1۲ سال اســت که به سرعت دز دوم هم برای آنها تزریق 

شود.
شرایط تزریق دز چهارم کرونا

به گفته ناجی، در حال حاضر اهمیت تزریق دز بوســتر بیشــتر شــده است. در عین حال در 
واکسن های مختلف بین سه تا شش ماه بعد از تزریق دز دوم، نیاز به تزریق دز بوستر وجود 
دارد. حتی درباره تزریق دز چهارم در افراد ســالمند و افرادی که سیستم ایمنی ضعیفی دارند 
هم توصیه هایی مطرح شــده اســت. به طوری که اعلام شــده که حداقل فاصله تزریق دز 
چهارم از دز سوم، ســه ماه باشد. این ها توصیه هایی است که می توانیم مطرح کنیم که هم 

شامل اقدامات غیر درمانی و هم اقدامات درمانی است.

 ستون سن سارقان به زیر ۱۸ سال
 رسیده است!

رئیس پلیس پیشــگیری تهران گفت: متاسفانه برخی از سارقان سن آنها از 18 سال کاهش 
یافته و این افراد اقدام به سرقت هایی در سطح شهر می کنند.

باشــگاه خبرنگاران جوان نوشت: جلیل موقوفه ای با بیان اینکه »در بحث افزایش آمار کیف 
قاپی در تهران و در هشــت ماهه نخست امسال دو درصد افزایش سرقت و در بحث کشف 
جرم در این زمینه هفت درصد افزایش کشــفیات داشتیم« اظهار کرد: در سال قبل با توجه 
به شــیوع و گسترش بیماری کووید 1۹ خیلی از اماکن در سطح شهر تعطیل بود و در بحث 

کاهش کیف قاپی نیز این موضوع تاثیرگذار بود.
رئیس پلیس پیشگیری تهران تصریح کرد: انگیزه مجرمان و فضای مناسب برای وقوع جرم 
عوامل بســیار مهمی است که در بحث انگیزه مجرم موضوع به سازمان های کلان کشوری 
باز می گردد و این موضوع به شهروندان ارتباطی ندارد. در بحث از بین بردن فضای مناسب 
برای وقوع جرم موضوع به خود شــهروندان برمی گردد شهروندان فضا را برای سارق ایجاد 

نکنند تا او بخواهد اقدام به کیف قاپی کند.
وی با بیان اینکه »در حال حاضر وقوع موبایل قاپی بیشــتر از کیف قاپی است« گفت: کیف 
قاب ها معمولًا در اطراف بانک ها، بازارها، دفاتر رســمی و نقاط کور در سطح معابر مشغول 
پرسه زنی هستند، لذا باید دقت کنیم تا به سادگی گرفتار قاب زن ها نشویم. با توجه به بحث 
اقتصــادی و بالا بودن قیمت تلفن های همراه روز به روز تلفن های مدل بالا به بازار می آیند 

و این موضوع عاملی برای وقوع سرقت توسط سارقان است.
به گفته رئیس پلیس پیشــگیری تهران ســن برخی از ســارقان موبایل قاب از 18 سال به 

پایین آمده است.
سرهنگ موقوفه ای تاکید کرد: توصیه ما به مردم این است که اگر دچار کیف قاپی شدند به 
هیچ عنوان مقاومت نکنند، چرا که امکان دارد مورد حمله شدید سارق قرار بگیرند؛ لذا برای 

ما حفظ جان از مال شهروندان مهمتر است.

بیکاری حدود ۱00 هزار پرستار در کشور
دبیر کل خانه پرستار ایران گفت: ظرفیت دانشکده های پرستاری جهت سه برابر افزایش پیدا 

کرده است و 100 هزار پرستار بیکار داریم.
باشــگاه خبرنگاران جوان نوشت: محمد شــریفی مقدم با اشاره به اینکه پرستاران بیشترین 
خدمات را به مردم در حوزه ســلامت ارائه می دهند، اظهار کرد: در حال حاضر پرستاران در 
خط مقدم مقابله با بیماری کرونا بیشــترین خدمــات را به مراجعه کنندگان مراکز درمانی و 
بیمارســتانی ارائه می دهند. ما نیازمند تعداد نیروی پرستار در بیمارستان های سراسر کشور 

هستیم تا حداقل استاندارد های بین المللی در زمینه پرستاران را در کشور داشته باشیم.
او ادامه داد: بر اســاس استاندارد های حداقلی کشــور باید به ازای هر هزار نفر ، سه نیروی 
پرستار در بیمارستان ها و مراکز درمانی مشغول به کار باشند که در حال حاضر این شاخص 
در حدود ۶/1 اســت. نیروی پرســتار جذب شــده باید از کیفیت های لازم مانند تخصص، 
کارآمــدی و انگیزه برخوردار باشــد تا توانایی لازم برای ارائه خدمــت به بیماران و مراجعه 

کنندگان به مراکز درمانی را داشته باشد.
به گفته شریفی مقدم، جمعیت پرستار کشور باید بیش از دو برابر وضعیت موجود باشد تا به 
کف استانداردهای بین المللی برسیم. ما 100 هزار نیروی پرستار بیکار در کشور داریم و این 
در حالی اســت که کمبود پرستار در بیمارستان های کشور بسیار محسوس است اما متاسفانه 

هیچ اقدامی برای جذب نیروی پرستار انجام نشده است.

خبر

وقوع سالی بیش از ۴00 هزار سقط جنین در کشور

جریمه واکسینه نشده ها و کرونایی ها از نیمه آذرماه

دبیر مرکز مطالعات جمعیت، سقط جنین را یکی 
از متغیرهای بسیار تعیین کننده در تعداد تولدها 
عنوان کرد و با بیان اینکه براساس حداقل آمار 
مورد تایید وزارت بهداشــت و سازمان پزشکی 
قانونی ســالانه بیش از ۴00 هزار سقط جنین 
انجام می شــود، گفت: اجرای درســت قانون 
جوانی جمعیت می تواند باعث کاهش محسوس 

آمار سقط جنین شود.
ایسنا نوشت: صالح قاســمی با اشاره به اینکه 
طی پنج ســال گذشــته تعداد موالیــد با روند 
کاهشی همراه بوده است، بیان کرد: تعداد یک 
میلیون و 5۷0 هزار تولد در ســال ۹۴ به یک 
میلیون و 100 هزار تولد در ســال ۹۹ رســیده 
اســت و در بهار و تابستان سال جاری نیز روند 

کاهشی تولدها همچنان ادامه دارد.
وی یکی از پدیده هایی که آمارها و شاخص های 
جمعیتی را تحــت تاثیر قرار می دهد را موضوع 
ســقط جنین عنوان کرد و گفت: موضوع سقط 
جنین یکی از متغیرهای بســیار تعیین کننده بر 
روی تعداد تولدهاســت و آمــاری که در رابطه 

با سقط جنین ســالانه وجود دارد و مورد تایید 
قطعی وزارت بهداشــت و ســازمان پزشــکی 
قانونی اســت، بیش از ۴00 هزار سقط در سال 
را نشــان می دهد که حداکثر حدود 3 درصد از 
این ســقط ها ناشی از روابط خارج از عرف یا به 

تعبیری غیرمشروع است.
تنها 10 درصد سقط ها »غیرارادی« و بدلیل 

مشکلات پزشکی رخ می دهد
دبیر مرکــز مطالعات جمعیت ادامه داد: ۹۶ درصد 
از این سقط ها نیز در نهاد قانونی و شرعی خانواده 
رخ می دهــد که حدود 10 درصد از این ســقط ها 
به ســقط های غیر ارادی و مشکلات پزشکی که 
در مادر اتفاق می افتد مربوط می شــود اما مابقی 
سقط ها، سقط های ارادی است که بخشی با مجوز 
پزشــکی قانونی و بخش دیگری بــدون مجوز 
پزشکی قانونی که تحت عنوان سقط جنایی و غیر 
قانونی از آنها یاد می کنیم، رخ می دهد.قاسمی در 
پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه آیا در قانون جوانی 
جمعیت، برای افرادی که به دلیل ازدواج های ثبت 
نشــده و یا صیغه ای، به خاطر ترس از ناتوانی در 

دریافت شناســنامه یا بی هویت ماندن فرزندشان 
اقدام به ســقط می کنند، راهکاری لحاظ شــده 
اســت؟ توضیح داد: این پدیــده، پدیده ای قانونی 
نیســت و فرهنگی اســت؛ اینکــه برخی ها تعمد 
دارند که ازدواجشــان را ثبت رسمی نکنند یا اگر 
ازدواجشــان را ثبت رسمی می کنند مسئولیت آن 

فرزند را به عهده نمی گیرند یا نگران عکس العملی 
هستند که جامعه نسبت به فرزند آنها نشان خواهد 
داد؛ این ها ریشه در فرهنگ و نگرش دارد. وی با 
اشــاره به اینکه باید برای ازدواج های ثبت نشده 
راهکاری پیدا کــرد و حتمــا راهکارهایی وجود 
دارد، گفــت: اما راهکار حل این مســئله و پدیده 

اجتماعی، قانونی نیست و فرهنگی است و باید به 
عنوان پدیده فرهنگی و نگرشــی به آن نگاه شود 
و درصدد رفع گره ذهنی و فرهنگی کسانی باشیم 

که اصرار دارند ازدواجشان را ثبت نکنند.
فرزند ناخواسته؛ علت دیگر سقط جنین ها

دبیر مرکز مطالعــات جمعیت همچنین در بخش 
دیگری از توضیحات خود یادآور شــد: بخشی از 
سقط ها ناشــی از فرزند ناخواسته است و بخش 
بیشــتر دیگری از سقط ها مربوط به نگرانی هایی 
اســت که فرآیند معیوب و غیرعلمی غربالگری 
باعــث ایجاد نگرانــی در والدین می شــود؛ هم 
نگرانی هایی که در حوزه ســالم یا ناســالم بودن 
جنین شــان به دلیل غربالگری های غیرعلمی و 
خطاهــای غربالگری وجود دارد و هم هزینه های 
بسیار زیادی که به خانواده ها تحمیل می کند، زیرا 
برخــی از خانواده ها تــوان پرداخت این هزینه ها 
را ندارنــد و از ترس تولد فرزند ناســالم یا معلول 
اقدام به ســقط می کنند. در واقع نگرانی هایی که 
غربالگری غیرعلمی ایجاد می کند درصد بســیار 

زیادی در افزایش آمار سقط جنین نقش دارد.

رئیس مرکــز تدوین مقــررات ایمنی حمل و نقــل پدافند 
غیرعامــل و مدیریت بحران وزارت راه و شهرســازی گفت: 
در سیســتم کنترل هوشــمند کرونا که از نیمه آذر ماه )پس 
فردا( اجرایی خواهد شد، محدودیت و جریمه برای افرادی که 
واکسینه نشدند در شهرهای قرمز و نارنجی اعمال می شود اما 
افراد مبتلا حتی اجازه ســفرهای درون شهری با خودروهای 

شخصی خودشان را هم ندارند.

ایســنا نوشت: رضا نفیســی با بیان اینکه » اگر سویه جدید 
کرونا در کشــور شــیوع پیدا کره و گسترش پیدا کند، مسلما 
محدودیت های کرونایی درباره سفرهای داخلی تغییر خواهد 
کرد و ســختگیرانه تر می شود. اساسا سیستم هوشمند کنترل 
کرونــا بر همین مبنا عمل می کند« اظهار کرد: در سیســتم 
جدید کنترل هوشــمند کرونــا که قرار اســت از پس فردا 
)دوشنبه 15 آذر ماه( اجرایی شــود، افرادی که واکسن نزده 

باشند به محض ورود به شهرها و استان های نارنجی و قرمز 
جریمه خواهند شد و بر این اساس جریمه ها اعمال می شود. 
پروتکل های بهداشتی که پیش از این برای شهرهای قرمز، 
نارنجی، زرد و آبی اجرایی می شد تغییری نکرده اما هوشمند 

شده و برای افراد واکسینه نشده و مبتلا اجرایی خواهد شد.
مدیرکل ادامه داد: افرادی که در شرایط کرونایی قرار گرفتند 
و پاسخ تســت کرونای آن ها مثبت شــده است، پروتکل ها 

ســختگیرانه تر از افراد واکسینه نشــده ها برای شان اجرایی 
می شــود به گونه ای اجازه خروج از منزل حتی با خودروهای 
شــخصی هم ندارند و باید در قرنطینه بمانند و در سفرهای 
درون شهری و برون شهری جریمه خواهند شد.نفیسی گفت: 
در این شــرایط افراد مبتلا به کرونا رصد می شــوند و اجازه 
رفتن به سر کار را ندارند و اگر ترددی داشته باشند به معنای 

ترک غیرقانونی قرنطینه تلقی شده و جریمه خواهند شد.

بررسی وضعیت معلمانی که در مدارس غیردولتی تدریس می کنند؛

استثماری به نام مدارس غیردولتی
سرویس اجتماعی / معمولا زمانی که سخن 
از مــدارس غیردولتی –و یــا غیرانتفاعی- 
می شود نخســتین امری که به ذهن متبادر 
می گردد وضعیت برجســته و منحصر به فرد 
این مدارس نســبت به مدارس دولتی است. 
جمعیت کم دانش آموزان، امکانات بیشــتری 
کــه در اختیار آن ها قــرار می گیرد؛ از زمین 
ورزشــی گرفته تا آزمایشــگاه های مجهز و 
پیشرفته و در نهایت آموزگارانی که در حرفه 
خود خبره هستند و بسیار بهتر و تأثیرگذارتر 
می توانند وظیفه آموزش خود را اجرایی کنند. 
چراکــه فرض بر این اســت آن هایی که در 
مدارس غیردولتی در حال تدریس هســتند 
امکانات بیشــتری در اختیار دارند و از لحاظ 

مالی هم تأمین می باشند
اما آیا واقعیت چنین است؟ 

اگــر کمی به عقــب باز گردیــم نیازمند به 
بررسی وضعیت مدارس غیردولتی و نخستین 
مدرســه غیر دولتی یا بــه تعبیری قدیمی تر 
غیرانتفاعی در ایران پس از انقلاب راه اندازی 

شد بپردازیم. 
در ســال های اول پــس از جنــگ به علت 
فشاری که از هجوم ســیل وار دانش آموزان 
به آموزش و پرورش وارد شــد دولت تصمیم 
گرفت با مجــوز دادن به تاســیس مدارس 
غیردولتــی جمعــی از دانش آمــوزان ایــن 
مــدارس را به مدارس غیردولتی بفرســتد تا 
بتواند بودجه موجــود را بهتر صرف مدارس 
دولتی کند. برای تشویق به تاسیس مدارس 
غیردولتی زمین¬هــای مرغوب را با قیمت 
ارزان در اختیار موسســان این مدارس قرار 
دادنــد. وام های کلان و کم بهــره در اختیار 
موسســین مدارس غیردولتــی قرار گرفت و 
امکانات لازم به آن ها داده شد و بدین ترتیب 
ایده تاســیس مدارس غیردولتی به واقعیت 
تبدیل شــد تا قسمتی از بار آموزش کشور به 

آن ها منتقل شود.
پیشــتر آقای حداد عادل در یک ســخنرانی 
مطرح کرده: »در زمانی که معاون وزارتخانه 
بودم در شــورای معاونان، وزیر درباره بود و 
نبــود مدارس غیردولتی ســؤال کرد که چه 

کســی با اجازه دادن به این مدارس موافق 
اســت؟ 11 نفر دور میز بودند فقط یک نفر 
دســتش را بلند کرد و من بــودم و چند ماه 
بعد، این قانون تصویب شــد؛ عموم آنهایی 
که دستشــان را بالا نبردند مدرسه غیردولتی 
ایجــاد کردند«. درواقع آن طــور که رئیس 
فرهنگستان زبان و ادب فارسی اعلام کرده 
شــرایط دوران جنگ موجب شــده که وزیر 
وقــت از ضرورت وجود مــدارس غیردولتی 
بپرسد و با تأیید آقای حداد عادل این مدارس 

راه اندازی شود.
اما بحث اصلی در مورد چرایی تأســیس این 
نوع مدارس نیســت. پرســش اینجاست آیا 
عدالت به تمامی معنا در این دسته از مدارس 
آن هــم با گذشــت بیش از ۲0 ســال اجرا 
می شود. عدالت آموزشــی و پرداخت مزایا و 
حقوقــی که کادر فعال در این مدارس باید از 

آن بهره مند باشند؟
براســاس قانون، منظور از غیر انتفاعی بودن 
ایــن مدارس آن اســت که درآمــد حاصله 
صرفاً صرف هزینه های جاری وتوســعه آتی 
مدارس گردد. همچنین بر اســاس ماده 1۹ 
قانون، معلمان و کارکنان تمام وقت غیردولتی 
مدارس غیر انتفاعی بر اســاس قانون تامین 
بازنشســتگی و خدمات  بیمه  از  اجتماعــی 
درمانــی بهره مند می گردند. اما آیا این قانون 

به درستی و به طور کامل اجرا می شود؟
 گزارش هــای میدانی و گفت وگوهایی که با 
معلمان در مقاطع گوناگون آموزشــی انجام 
شده نشــان می دهد که تعداد زیادی از این 
افــراد از حق بیمه محروم هســتند و میزان 
پرداخت حقوق آن ها براساس ساعتی که کار 
می کنند، اســت. به این شکل معلمی که در 
مقطع متوسطه دوم آموزش می دهد به ازای 
هر یک ســاعت و 30 دقیقه ای که آموزش 
می دهد حقوق یک ساعت را دریافت می کند.
 همچنیــن مابقی ســاعاتی که در مدرســه 
حضــور دارد از جمله زنگ هــای تفریح جزو 
فعالیت کاری او حســاب نمی شــود. میزان 
پرداخت ســاعتی کار آن ها نیز مبالغ بســیار 
اندکی است به طوری که از ساعتی ۲0 هزار 

تومان شروع شده و نهایت به ۴0 یا 50 هزار 
تومان ختم می شــود. اگر چه که در این بین 
هستند مدارس غیردولتی که میزان پرداخت 
آن ها به ازای هر ســاعت تدریس، 1۲0 هزار 
تومان اســت، اما تعداد این مدارس به اندازه 

انگشتان یک دست هم نمی رسد.
 نکته دومی که در این زمینه وجود دارد فقدان 
نظارت های دقیق سازمان آموزش وپرورش بر 
این مدارس اســت. درواقع بر اساس قانون، 
وزارت آموزش وپــرورش وظیفــه نظارت بر 
این مدارس و رعایت قوانین مربوط توســط 
مؤســس و کارکنان را بر عهده دارد، اما این 
نظارت پس از گذشت بیش از ۲0 سال هنوز 

نتوانسته به درستی تحقق پیدا کند.
براســاس آخرین آماری که رئیس ســازمان 
مــدارس غیردولتی در ســال گذشــته ارائه 
داده اســت تعداد 18۷۶0 مدرسه غیردولتی 
در کشــور وجود دارد. بر این اســاس بودجه 
صندوق مدارس غیردولتی نیز به ۲00 میلیارد 
تومان افزایش یافته است، اما این بودجه که 
اخیرا توســط نمایندگان مجلس افزایش پیدا 

کرده، قرار است صرف چه اموری شود؟ 
شــهریار فولادوند، رئیس ســازمان مدارس 
غیــر دولتی به این پرســش پاســخ داده و 
بیان کرده اســت: »نمایندگان مجلس اعتبار 
صندوق مدارس غیردولتی را برای ســال ۹۹ 
به ۲00 میلیارد تومان افزایش دادند. درواقع 
صندوق حمایت از توسعه مدارس غیردولتی 
در راســتای اجرای ماده ۲5 قانون تاسیس و 
اداره مدارس و مراکز آموزشــی و پرورشــی 
غیردولتی اســت و مبالغ آن صرف حق بیمه 
موسســان یا معلمان کمک بــرای ثبت نام 
دانش آموزان و پرداخت تسهیلات می شود«.

متأســفانه براســاس آمارهای موجود تعداد 
معلمانی کــه در مــدارس غیردولتی از حق 
بیمه برخوردار هستند بســیار محدود است؛ 
یعنی تمامی این معلمان از این حق برخوردار 
نیســتند. کســانی هم که دارای بیمه تأمین 
اجتماعی  می باشند تعداد محدودی از ساعات 
هفته بیمه هســتند که گاهی به ۶ ساعت در 
هفته هم نمی رسد؛ درواقع بیمه آن ها به طور 

کامل رد نمی شود. 
نکتــه دیگر، عدم تطابق میان وجوه دریافتی 
از دانش آموزان با هزینه کردی که مؤســس 
مدرســه برای آن ها دارد، اســت. در قانون 
مطرح شده که »منظور از غیر انتفاعی بودن 
آن اســت کــه درآمد حاصلــه صرفاً صرف 
هزینه هــای جاری و توســعه آتــی مدارس 
گردد« پس شــهریه دریافت شده باید صرف 
تجهیز و هزینه های مدرســه شــود، اما در 
بسیاری از مدارس غیردولتی دانش آموزان از 
زمین ورزشی، آزمایشگاه، کتابخانه و حتی از 

داشتن مشاور نیز محروم هستند. 
یکی از اهــداف راه اندازی مدارس غیردولتی 
بهبود سیســتم آموزشــی و ارتقای کیفیت 
آموزشــی بود، امــا بی توجهی بــه رعایت 
استانداردها، به کارگیری نیروهایی با کمترین 
سابقه و گاهی بی سابقه، عدم پرداخت درست 
حقوق معلمــان و درنظر نگرفتــن امکانات 
آموزشــی اســتاندارد منجر به ضعف هر چه 

بیشتر سیستم آموزشی کشور شده است.
هر چند مســئولان وزارت آموزش و پرورش 

می گویند توسعه مدارس غیر دولتی به معنای 
خصوصی ســازی نیست و اساساً این واژه در 
آموزش و پــرورش ایران معنایی ندارد، بلکه 
طبق قانون از مشــارکت مــردم در عرصه 
مدرسه داری استفاده می شــود، اما در مقابل 
منتقدان بر این باورند که با توســعه مدارس 
غیر دولتی در ایران با شــعار تمرکز زدایی و 
جامعه  به  مردم، خصوصی ســازی  مشارکت 

پمپاژ می شود.
نکته دیگری که بســیار به چشــم می خورد 
رغبت برخی از کادر آموزش و پرورش و بعضا 
راه اندازی مــدارس غیردولتی  برای  معلمان 
اســت. درواقع این نیروها اگــر چه که هنوز 
موظــف به انجــام وظیفه خود در ســازمان 
آموزش و پرورش هســتند، اما با راه اندازی 
مدارس غیردولتی نه تنهــا حقوق معلمی یا 
کارمنــدی زیر مجموعه آمــوزش و پرورش 
بــودن را دریافت می کنند، بلکــه به وظیفه 
خود که آموزش در مدارس دولتی اســت نیز 
عمل نمی کنند. درواقع آن ها ســاعات حضور 
خود را در مدارســی که راه انــدازی کرده اند، 
می گذرانند. همین عاملی می شود که مدارس 
دولتی بــا کمبود هر چه بیشــتر نیرو مواجه 

شود.      
و اما نکته آخر این است فارغ از اینکه مدارس 
غیردولتی باشــند یا نباشند و مردم بخواهند 
در پرداخت هزینه های تحصیل فرزندانشــان 
مشارکت کنند یا خیر اما طبق اصل 30 قانون 
اساسی، آموزش و پرورش رایگان برای تمام 
مردم، یــک حق و به عنــوان وظیفه دولت 

است.
و درنهایــت بــه این ســخن خانــم طیبه 
ماهروزاده، همسر آقای حداد عادل می رسیم 
که »مدرســه غیرانتفاعی تاســیس کردیم، 
چون وقتی پســرم به ســن دبیرستان رسید 
و می خواســت به رشــته علوم انسانی برود، 
مدرسه مناسبی برایش وجود نداشت« چراکه 
وجود مــدارس غیرانتفاعی خاص با معلمانی 
خبره و تأمین درســت معلمان از هر کسی بر 
نمی آید؛ چراکه باید چون برخی »مردافکن« 

باشند.

نکته دیگری که بسیار 
به چشم می خورد رغبت 
برخی از کادر آموزش و 
پرورش و بعضا معلمان برای 
راه اندازی مدارس غیردولتی 
است. این نیروها اگر چه که 
هنوز موظف به انجام وظیفه 
خود در سازمان آموزش 
و پرورش هستند، اما با 
راه اندازی مدارس غیردولتی 
نه تنها حقوق خود را دریافت 
می کنند، بلکه به وظیفه خود 
نیز که آموزش در مدارس 
دولتی است، عمل نمی کنند
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گاندی کهن همچون کوه ها
گاندی،  کارمچاند  موهنــداس 

ان
زی

لگ
اد 

جو
گار

برن
خ

همچنــان که همه می دانیم، 
و  بزرگتریــن  از  یکــی 
بی نظیرتریــن چهره هــای 
قرن بیستم اســت. از نقطه 
سیاسی،  گوناگون،چه  نظرهای 
چه فلســفی و چــه فکری، به 
اوجایگاه ویژه ای داده  شــده 
است.در این مجموعه از اندیشه 
ها و نوشــته هــای گاندی، با 
از  بســیاری  ابعــاد  مشــاهده  
تفکرات معنوی او که به واسطه صراحت و شفافیت 
درکلامش، خواننده را قدم به قدم با خودهمراه می 
سازد، میتوان به عمق دلایل او بر تاکید بر »آهیم 

سا« یا »خشونت پرهیزی« آگاه گشت.
»گاندي: کهن همچون کوه ها »گردآورده ســاروپالي رادا کریشنان با ترجمه الهام نظري در 
33۴ صفحه را انتشارات فرزان روز به قیمت 300.000 ریال رهسپار بازار کتاب کرده است.

خانه کاریکاتور میزبان آثار هنرمندان 
خراسان رضوی شد

خانه کاریکاتور ایران میزبان نمایشــگاه 
گروهــی کارتون و کاریکاتور هنرمندان 
اســتان  کاریکاتــور حوزه هنری  دفتر 

خراسان رضوی می شود.
بــه گــزارش روزنامه »صبــح امروز« 
و بــه نقــل از هنرآنلاین، نمایشــگاه 
گروهــی کارتون و کاریکاتور هنرمندان 
اســتان  هنری  حوزه  کاریکاتوریســت 
خراســان رضــوی، در محــل خانــه 
بــا رعایــت پروتکل های  کاریکاتــور 
بهداشتی از تاریخ 13 آذرماه لغایت ۲5 

آذرماه 1۴00 برگزار می گردد.
این نمایشــگاه منتخبی از آثار هنرمندان دفترکاریکاتور حوزه هنری اســتان خراسان رضوی 
است. قدیر وقاری، محمد آقا میرزا، ناصر برفرازی، حسین نقیب،  امیرمنصور رحیمیان، سمیه 
شوقی، حسین وقاری، محبوبه پاکدل، عفت امجدی پور، مجید اسلام پناهی، جلیل صابری، 
زینب داد محمدی، محمد آرزو، هورا ســنچولی و محســن اســدی هنرمندان حاضر در این 

نمایشگاه هستند.
علاقمندان می توانند جهت بازدید این آثاراز شــنبه تا چهار شــنبه ازساعت ۹ الی 1۶ و پنج 
شنبه ها ۹ الی 13 ) به استثناء ایام تعطیل( به نشانی تهران - خیابان دکتر شریعتی - تقاطع 
اتوبان همت - خیابان داود گلنبی غربی - بعد از میدان احمدی روشــن ) کتابی ( - پلاک 

۴۴ مراجعه نمایند.
همچنین آثار به صورت مجازی در صفحه رســمی اینستاگرام خانه کاریکاتور ایران به نشانی 

–Iranian_Cartoon_House به نمایش درخواهد آمد.

 فیلم ایرانی برگزیده جشنواره 
»جنایت و مکافات« شد

فیلم ســینمایی »قصیده گاو ســفید« 
جایــزه بهتریــن فیلم هیــات داوران 
دانشجویی جشنواره بین المللی »جنایات 
و مکافات« استانبول را از آن خود کرد.

به گــزارش روزنامه »صبح امروز« و به 
نقل از ایســنا، »قصیده گاو سفید« به 
مریم  و  بهتــاش صناعی ها  کارگردانی 
مقدم و تهیه کنندگی غلامرضا موسوی 
در ادامه موفقیت هــای بین المللی خود 
در بخش مســابقه جشــنواره جنایات و 
مکافات استانبول حضور داشت و موفق 

به دریافت جایزه بهترین فیلم داوران دانشجویی از این رویداد سینمایی شد. 
امســال نیکی کریمی ســینماگر ایرانی ریاست داوران بخش مســابقه بین الملل یازدهمین 

جشنواره فیلم »جنایت و مکافات« را برعهده داشت.
ایــن فیلم پس از حــدود 30 حضور بین المللی تاکنون موفق بــه دریافت پروانه نمایش در 

ایران نشده است.
 » قصیده گاو ســفید« در نخســتین نمایش بین المللی خود در بخش مســابقه اصلی هفتاد 
و یکمین جشــنواره فیلم برلین حضور داشــت و موفق به دریافت جایزه تماشــاگران از این 

جشنواره شده بود.
مریم مقدم، علیرضا ثانی فر، آوین پوررئوفی و پوریا رحیمی ســام بازیگران نقش های اصلی 

این فیلم هستند.

فیلمساز ایرانی داور جشنواره بین المللی 
فیلم کوتاه آمریکا شد

به  ایرانی  فیلمساز  فخرموسوی  علی 
عنــوان داور نهمین دوره جشــنواره 
بین المللی فیلم کوتاه انجمن زندگی، 
آمریکا   )FOLCS( فرهنگ و جامعه

انتخاب شد.
امروز«  روزنامــه »صبح  گزارش  به 
و به نقل از ایرنا، علی فخرموســوی 
ایرانی ســاکن کشور چک  فیلم ساز 
کــه پیش  از این دو فیلم ســینمایی 
خاطرات پاییزی و ســرزمین آبی را 
کارگردانی کرده است، به عنوان اولین 
داور ایرانی در بخش اصلی جشنواره 

بین المللی )FOLCS( آمریکا انتخاب شد.
جشــنواره ) FOLCS( که با نام انجمن زندگی، فرهنگ و جامعه آمریکا شــناخته می شود، 
هرساله با مشارکت آکادمی فیلم نیویورک، فیلم هایی مستقل از سراسر جهان با موضوع حق، 

عدالت اجتماعی و حقوق بشر را به رقابت می گذارد.
نهمین دوره جشــنواره بین المللی ) FOLCS( از ۷ تا 13 آوریل ۲0۲۲  )18 تا ۲۴ فروردین 

1۴01( در نیویورک برگزار می شود.

کافه کتاب

خبر

زرشک زرین به رامبد جوان رسید

راه اندازی موزه های خصوصی در بناهای تاریخی

رامبد جــوان به دلیل تبلیغــات رژیم غذایی، 
زرشک زرین یک نظرسنجی مردمی را از یک 

برنامه رادیویی دریافت کرد.
به گزارش روزنامه »صبــح امروز« و به نقل 
از روابــط عمومی رادیو صبا، برنامه ی »ترین 
ها« با اجرای شــاهین جمشیدی هر هفته با 
هدف معرفی برترین های ایران در حوزه های 
اجتماعی، فرهنگی، هنری و ورزشی  مختلف 

پخش می شود.
این برنامــه روز جمعه)دوازدهــم  آذر ماه( با 
یک موضوع فرهنگی همراه مخاطبان شــد و 
»عجیب ترین تعارف هــای ایرانی ها« را از 

نگاه مخاطبان معرفی کرد.
تعارف از شــاخصه های فرهنــگ مردم ایران 
و مجموعۀ آدابی کــه هر فردی در رابطه اش 
با دیگران و برای نشــان دادن فزونی محبت، 

دوستی و ادب به طور مستمر انجام می دهد.
تعارفی که میان مردم بســیار متداول بود، از 

ادب و صفای درون شــان سرچشــمه گرفته 
اســت، تا آن جا که ســیاحان، مهمان نوازی 
و گشــاده رویی را ویژگــی بــارز مــردم این 

سرزمین دانسته اند.
در برنامه »ترین ها« لیســتی از عجیب ترین 
تعارف هــای ایرانی ها بــرای مخاطبان در 
فضای مجازی ارائه شــد که با نظر ســنجی 
صورت گرفته »قابل شــما را نداره« عجیب 
ترین تعارف ایرانی شــد و بعــد از آن عبارت 
های تعارفی »نوکرتم« و »دســت بوسه« به 

ترتیب دوم و سوم شدند.
در پایان برنامه با احسان رضایی منتقد ادبی، 
درباره تعارف در فرهنگ ایرانی گفتگو شد که 
وی در ایــن مصاحبه تعارف را به عنوان بازی 
زبانی در کشورهای باســابقه تمدن طولانی 
عنوان کرد و اشــاره به ایــن موضوع کرد که 
اگر شــما یک رمــان را به نویســندگی یک 
انگلیسی زبان بخواند تعارف بیشتری در متن 

آن می یابید تا زمانی که این رمان را یک فرد 
آمریکایی نوشته باشد.

وی افــزود: تعــارف در نــگاه مســافران و 
گردشــگران شــاید جالب باشــد ولی گاهی 
برای آنها نیز ســخت است و یکی از مسائل و 

مصائب سفر به ایران می شود.
»زرشــک زرین« با اجرای شهرو احمدوند از 
بخش های دیگر برنامه »ترین ها« است که 
متناســب با موضوع برنامه چند ســاعت قبل 
از برنامه یک نظرســنجی برای شنوندگان در 

صفحــه مجاری برنامه گذاشــته و در انتهای 
برنامه نتیجه اعلام می شود.

روز جمعه این بخش با موضوع صحبت های 
نســنجیده ســلبریتی ها راهی آنتن شد و از 
مخاطبان پرسیده شد که شما زرشک زرین را 
به کدام گزینه می دهید؟؛ مریم امیرجلالی به 
علت توهیــن به مخاطبان در فضای مجازی، 
نفیســه روشن به علت توهین به مخاطبان در 
فضای مجازی یا رامبد جوان به خاطر صحبت 

های نسنجیده اش در تبلیغات اخیر.
طبق نظرســنجی صورت گرفتــه مخاطبان 
با اهدای »زرشــک زرین« بــه رامبد جوان 
دلخــوری شــان را از رفتار و گفتــار وی در 

تبلیغات اخیر نشان دادند.
برنامه »ترین ها« روزهای جمعه ســاعت 1۶ 
به تهیه کنندگی نازنین حاج سیف الله، اجرای 
شاهین جمشیدی و نویسندگی فرزانه عرفانی 

تبار راهی آنتن صبا می شود.

احیا گفت:  مدیرعامل صنــدوق توســعه و 
بناهای تاریخی می توانند به عنوان بســتری 
برای راه اندازی موزه های خصوصی و تجربه 
محور مورد اســتفاده قرار گرفته و به محلی 
برای جاری شــدن حیات و انعکاس هویت، 

فرهنگ و تاریخ کشور تبدیل شوند.
 به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل 
از ایرنا، هادی میرزائی در نشســت همکاری 
مشــترک صندوق احیــا و انجمن مجموعه 
داران کشور، با اشاره به زمینه های همکاری 
مشــترک با انجمن مجموعــه داران ایران 
تصریــح کرد: این مجموعــه به عنوان یک 
تشــکل حرفه ای می تواند از بســتر ایجاد 
شده توســط صندوق توسعه و احیا برای راه 
انــدازی موزه های خصوصی و تجربه محور 

در بناهای تاریخی استفاده کند.
او دربــاره چگونگــی این همــکاری گفت: 
مجموعه داران می توانند به صورت مستقل 
در فراخوان های عمومــی واگذاری بناهای 
تاریخی شــرکت کــرده و در ایــن بناها با 
کاربری موزه سرمایه گذاری کنند. همچنین 
می توانند از ظرفیت بناهای به بهره برداری 
رســیده استفاده کرده و موزه های خصوصی 
خود را در بخشــی از فضای ایــن بناها راه 

اندازی کنند.
میرزائی خاظرنشــان کرد: صندوق توسعه و 
احیا به عنوان یک نهاد حاکمیتی بســترهای 
لازم را در بناهای تاریخی فراهم می کند تا 
تشــکل های حرفه ای و سازمان های مردم 
نهاد همچون انجمن مجموعه داران کشور از 

این فرصت استفاده کنند.
او با اشــاره بــه رویکرد جدیــد صندوق در 
اعطای کاربری بناهای تاریخی گفت: امروز 
تعیین و اعطای کاربــری بناهای تاریخی با 
توجــه به هویت و اصالت بنا و در راســتای 

نیازهای روز جامعه صورت می گیرد.
میرزائــی بناهای در اختیــار صندوق احیا را 
بستری مناســب برای راه اندازی موزه های 
تجربــه محور عنوان کــرد و گفت: موزه ها 
باید به مراکزی برای جاری شــدن حیات و 
انعــکاس هویت، فرهنگ و تاریخ کشــور و 

محل رفت و آمد مردم تبدیل شوند.  
بخش مهمی از اهداف راه اندازی موزه باید 
انتقال دانش و میراث گذشــتگان به نســل 

حاضر و آینده باشد.

صبح امروز گزارش می دهد

۳۲میلیون ایرانی میخکوب بازی های رایانه ای
شما هم از آنهایی هستید 
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کــه روی موبایــل و 
تبلت و پی ســی کلی 
بازی های آپدیت شده 
آن  از  یــا  داریــد؟ 
دسته ای هستید که وقتی 
گیمــر  یــک  مقابــل 
می نشیند، از بازی کردن 
و  می بریــد  رنــج  او 
علاقه ای به وقت گذرانی 

اینچنینی ندارید!
به گزارش روزنامه »صبح امروز« می گویند 
ایــران بیش از 30 میلیون گیمر دارد. منظور 
همان هایی است که که بیشترین وقت خود 

را صرف بازی می کنند!
در این خصوص رئیس بنیاد ملی بازی های 
رایانه ای می گوید: تعداد بازیکنان بازی های 
دیجیتال در ســال 13۹8 به 3۲ میلیون نفر 
رســیده است. در 10  سال تعداد بازیکنان در 
کشــور دو برابر شده  است. طبقات کودکان، 
نوجوانــان و جوانان همواره جزء بیشــترین 
گروه هــای مخاطب بازی بوده انــد، اما در 
این میان ســالمندانی هم وجــود دارند که 
بــه  صورت مرتــب بازی می کننــد و طبق 
استانداردهای تعریف شده در ایران و جهان، 

بازیکن یا گیمر شناخته می شوند.
گیمری و مشکلات آن

امروزه بازی های رایانه ای و علی الخصوص 
گیم های آنلایــن در تمام دنیــا طرفداران 
زیــادی دارند و هر روز شــاهد عرضه یک 

محصــول جدید در بــازار هســتیم. همان 
بازی هایی که رقابتــی هیجان انگیز را برای 
جوانــان و نوجوانان و بعضــا حتی رده های 
ســنی بالاتر ایجاد کرده است. این بازی های 
کنســولی، موبایلی و رایانه ای در دسته های 
مختلفی از قبیل: اکتشافی، پازلی، استراتژی، 
ورزشی، نقش آفرینی و ….تقسیم می شوند.

فارغ از مزایا و معایبی که این بازی ها در پی 
دارد، گیمری حرفه ای، در بســیاری از نقاط 
دنیا یک شــغل و منبع درآمد اســت. اما در 
ایــران همواره بازی کنندگان با مشــکلات 
عدیده ای همراه هســتند که از آن می توان 
به عدم استقرار سرورهای بازی های جهانی 
در ایران، نبودن امکانات در منازل کاربران، 
پینگ بالا و کاهش سرعت بازی و در نهایت 
نبودن یک ارگان حمایتی از گیمرها اشــاره 

کرد.
امــا در این میــان نکته حائــز اهمیتی که 
همواره در ســال های اخیر و با افزایش تعداد 
کاربران بازی ها لازم اســت به آن پرداخته 
شود، موضوع تبعات مثبت و منفی بازی های 
رایانــه ای بــر بازیکنان در رده های ســنی 

مختلف است. 
دنیای بازی های بی انتهای رایانه ای

در این خصوص یک روانشناس اجتماعی با 
اشــاره به اینکه » در دنیای کنونی و عصر 
ارتباطات مدرن، جذابیت های بصری و سیر 
هیجانی بازی ها، هر گروه سنی را در مقابل 
کنسول های بازی می نشــاند« می گوید: به 
جرات می توان گفت امروز کمتر بچه ای به 

سراغ بازی های سنتی و محلی رفته و برای 
گذراندن وقت خود با دوســتان در محله ها و 
پارک ها بــازی می کند و اکثر بچه ها ترجیح 
می دهند بیشتر وقت خود را در دنیای فناوری 
و دیجیتــال بگذرانند و با بازی های رایانه ای 

سرگرم شوند.
دکتر نغمه فریمانی ادامه می دهد: موضوع رو 
آوردن بــه بازی های رایانه ای مختص ایران 
نیســت و در سراسر جهان همواره میلیون ها 
کــودک و حتی جوان و نوجوان، ســاعت ها 
مانند مســافری بی هیچ همراه، وارد دنیای 
بازی های بــی انتهای رایانه ای شــده و در 
نهایت با چشــمان و اعصابی برافروخته آن 

را رها می کنند.
اثرات مثبت برخی بازی ها 

وی با اشــاره به اثرات مثبت برخی بازی ها 
بیان می کند: بازی هــای رایانه ای و آنلاین 
را به طــور کل نمی توان مخرب دانســت. 
چراکه  تعدادی از بازی های فکری و معمایی 
می تواند ســلول های مغزی را بــه فعالیت 
واداشــته و فکر کاربران علی الخصوص در 
رده ســنی کودکان را تقویت کند و در رشد 
خلاقیت و بالندگی ذهنی آنان تاثیر داشــته 
باشد. اما جدای از اینکه این بازی ها می تواند 
منجر بــه افزایش خلاقیت و هوش شــود، 
مضرات فراوانی دارد که شاید جبران ناپذیر 

باشد.
این روان شناس با اشاره به اینکه »موضوع 
افزایــش کاربــران بازی هــای رایانه ای و 
اینترنتی بســیار گسترده و نیازمند بررسی از 

زوایای مختلفی برای آسیب شناسی است« 
مطرح می کند: پر واضح است که نوجوانانی 
که همیشــه با بازی های رایانه ای درگیرند، 
به انــزوا و درون گرایی متمایل شــده و در 
برقــراری ارتباط اجتماعی پویــا با دیگران 

ناتوان خواهند بود. 
آسیب های جسمی جبران ناپذیر 

وی می افزایــد: نکته قابل اهمیت دیگر این 
است که بازی های رایانه ای و علی الخصوص 
اعتیادآور هستند  بازی های آنلاین به شدت 
و این موضوع به خصــوص می تواند علاوه 
بر مشــکلات رفتاری و بعضا افت تحصیلی، 

باعث ایجاد آسیب های جسمی شود.
فریمانی با اشاره به اینکه » اختصاص ساعات 
آســیب های  رایانه ای،  بازی های  برای  زیاد 
جســمانی فراوانی را به همراه دارد« مطرح 
می کند: بروز تیک ها و فشــارهای عصبی، 
سردرد، چشم درد، چاقی، کمر درد، دردهای 
مفصلی انگشــتان و مچ دست، کم خوابی و 
بی خوابی، اختلال در اشــتها و خارج شدن 
ســتون فقرات از حالت طبیعی از جمله این 

آسیب ها است.
قهرمان بلامنازع اجباری

وی بــا بیان اینکه » بازی هــای آنلاین به 
دلیل طراحی هوشــمندانه ای که دارند گام 
به گام مخاطب را جذب می کند و به تدریج 
با شناســایی نیازهای عاطفی آن ها را مورد 
هدف قرار می دهند« ابراز می کند: جدای از 
اینکــه برخی از بازی های رایانه ای با اهداف 
مشــخصی تولیــد و روانه بازار می شــوند، 

خانواده ها نیز نباید از تاثیرات روحی و روانی 
این نــوع بازی ها غافل باشــند. زیرا برخی 
از بازی هــای رایانه ای بــه گونه ای طراحی 
و ســاخته می شــوند که مخاطب را مجبور 
می ســازد تا به هر شــکل ممکــن خود را 
بــه پایان بازی برســاند و در نهایت خود را 

قهرمان بلامنازع این بازی ها بداند.
این روان شــناس اجتماعی با تاکید بر اینکه 
»یکی دیگر از آسیب های بازی های انلاین 
قابلیت پنهان سازی هویت است« می گوید: 
بســیاری از بازی های رایانه ای آنلاین مانند 
بین  ارتباط  قابلیــت  اجتماعی  شــبکه های 
بازیکن هــا را فراهم می کنند که شــاید این 
موضوع را بتوان در راســتای شــکل گیری 
شــخصیت اجتماعی یک کاربر در رده سنی 
نوجوان، مثبت تلقی کرد. اما امکان گمنامی 
و پنهــان کردن هویت، خطــر نقض حریم 

خصوصی را افزایش می دهد.
از بازی های تصویری خلاق و معمایی 

استفاده کنید
وی تاکید می کند: والدیــن باید در انتخاب 
نوع بازی برای گروه های ســنی و تاثیر این 
بازی ها در جسم و روح فرزندان خود نهایت 

دقت را داشته باشند.
پایان بندی صحبت های  در  فریمانــی  دکتر 
خود تصریح می کند: اگر چنان چه قرار است 
از بازی هــای رایانه ای بهــره بگیرید، بهتر 
اســت بازی های تصویری خلاق که باید به 
وسیله آن ها، معماهایی را حل کرد، بیش از 

بازی های دیگر مورد توجه قرار گیرد.
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 300 هزار تماس مزاحمی با آتش نشانی طی 
یک سال

مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی 
شــهرداری مشهد با اشاره به اینکه برقراری 3۶1 
هزار و ۴5۶ تماس تلفنی مزاحمی با سامانه 1۲5 
در طول یک سال گذشته جدای از اینکه موجب 
ســلب آرامش و یا ضررهای معنوی و مادی می 
شود، موجب بازماندن از خدمات رسانی به موقع به 
حادثه دیدگان واقعی می شود، خاطرنشان کرد: هر 
یک از اپراتورها روزانه پاسخگو حدود 83 تماس 

مزاحمی هســتند که رقم به غیر از تماس های منتهی به عملیات، درخواســت مشاوره ایمنی و 
یا تماس های غیر مرتبط اســت. مسعود ظهوریان در خصوص آمار تکان دهنده مزاحمت های 
تلفنی و جرم انگاری قانون گذار برای این اقدام مخاطره آمیز، اظهار کرد: ایجاد مزاحمت تلفنی 
برای آتش نشــانی یکی از پرمخاطره ترین اقداماتی اســت که متأسفانه کارشناسان مستقر در 
ستاد فرماندهی سازمان به طور تقریبی روزانه با هزار مورد از قبیل این تماس ها مواجه هستند .

وی افزود: برابر ماده ۶۴1 قانون مجازات اسلامی بخش تعزیرات و مجازات های بازدارنده، هرگاه 
کسی به وســیله تلفن یا دستگاه های مخابراتی دیگر برای اشــخاص حقیقی یا حقوقی ایجاد 
مزاحمت کند، به مجازات حبس از ســه ماه تا یک سال محکوم خواهد شد.مدیرعامل سازمان 
آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری مشهد با اشاره به اینکه برقراری 3۶1 هزار و ۴5۶ تماس 
تلفنی مزاحمی با ســامانه 1۲5 در طول یک سال گذشته جدای از اینکه موجب سلب آرامش و 
یا ضررهای معنوی و مادی می شود، موجب بازماندن از خدمات رسانی بموقع به حادثه دیدگان 
واقعی می شــود، خاطرنشان کرد: هر یک از اپراتورها روزانه پاسخگو حدود 83 تماس مزاحمی 
هســتند که رقم به غیر از تماس های منتهی به عملیات، درخواست مشاوره ایمنی و یا تماس 
های غیر مرتبط است.ظهوریان بیان کرد: آمار عجیب و تاسف برانگیز مزاحمت های تلفنی برای 
سازمانی امدادی و شهروند محور که لحظه ای تعلل و درنگ کارشناسان ستاد فرماندهی برای 
اعزام نیروهای امــدادی و خودروهای تجهیزات به محل حوادث موجب به خطر افتادن جان و 
مال مردم می شــود، نشان از ضعف فرهنگ شهروندی است.وی اضافه کرد: اداره آموزش های 
شــهروندی این ســازمان با آموزش های مدون و برنامه ریزی شده به تمامی اقشار جامعه و در 
ســطوح مختلف، برای کاهش آسیب های این چنینی ایفای نقش می کند. اما کاهش تنها 11 
درصد از مزاحمت های تلفنی در ســال ۹۹ نســبت به مدت مشابه در سال ۹8، گویای غفلت از 
مسایل ایمنی در بین شهروندان را به صورت ملموس آشکار میکند که اهتمام مجدانه و مدون را 

در این خصوص از سوی همشهریان می طلبد.

راهبر عملیات فرودگاهی شرکت فرودگاه ها و ناوبری هوایی ایران خبر داد:

بهره برداری از پروژه توسعه ترمینال 
فرودگاه بین المللی مشهد تا پایان سال

عضو هیات مدیره و راهبــر عملیات فرودگاهی 
شــرکت فرودگاه هــا و ناوبری هوایــی ایران از 
بهره بــرداری پروژه توســعه ترمینــال فرودگاه 

بین المللی مشهد تا پایان سال جاری خبر داد.
حســین اسفندیاری با اشــاره به برگزاری هر دو 
هفته یک بار نشست کنترل پروژه توسعه ترمینال 
فرودگاه مشهد، روند اجرای این پروژه را مناسب 
ارزیابی کرد و گفت: این پروژه یکی از پروژه هایی 

است که می  بایست تا پایان سال  1۴00 به اتمام برسد.وی اظهار داشت: بر اساس تعهدمشاور و 
پیمانکار، پیشرفت این پروژه تا پایان آذر ماه سال جاری 85 درصد پیش بینی شده است و روند 
اجرای آن براســاس برنامه ریزی صورتگرفته مناسب بوده و امیدواریم تا پایان سال شاهد بهره 
برداری از آن باشیم.اسفندیاری گفت: این پروژه در زیربنای بیست هزار مترمربع شامل سه طبقه 
منفی یک، منفی دو و همکف هر کدام به مســاحت شش هزار مترمربع و نیم طبقه به مساحت 
دو هزار مترمربع است که شامل تاسیسات مکانیکی و برقی، موتورخانه برق، دفاتر و شرکت های 
هواپیمایی، سالن عمومی و ترانزیت می شود.به گفته راهبر عملیات فروگاهی این پروژه تاکنون 

۴5 میلیارد تومان هزینه دربرداشته است.
در این نشست مصطفی صفایی معاون عملیات فرودگاهی و محمود امانی بنی مدیرکل فرودگاه 

بین المللی مشهد، مشاوران و پیمانکاران این پروژه حضور داشتند.

کارشناس هواشناسی خبر داد

بارش باران و برف در بیشتر شهرستان های 
خراسان رضوی

کارشــناس مرکز پیش بینی اداره کل هواشناسی خراسان رضوی گفت: طی دو شبانه روزگذشته 
بیشتر شهرستان های خراســان رضوی را بارش باران و برف فرا گرفته است.مرتضی اثمری در 
گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: بیشترین میزان بارش در ریوش به میزان 13.۶ میلیمتر ثبت شده 
اســت و پس از آن در شــهرک امام به میزان 8.5 و در مشهد 5 میلیمتر بارش داشته ایم. در این 
مدت در شهرســتان های زاوه و درگز بارش باران نداشته ایم.  وی افزود: طی این مدت در برخی 
از شهرســتان مانند فریمان و مشهد همراه با بارش باران،  برف نیز باریده است، اما روی زمین 
ننشسته است.کارشناس مرکز پیش بینی اداره کل هواشناسی خراسان رضوی گفت: از فردا جوی 
پایدار برای مناطق مختلف استان خراسان رضوی پیش بینی شده است و میانگین دمای هوا در 

استان به تدریج افزایش می یابد.

افزایش سهمیه سوخت وانت بارها تا 
600لیتر در ماه

مدیرعامل سازمان مدیریت حمل و نقل بار درون شهری شهرداری مشهد از اختصاص سهمیه 
سوخت ۶00لیتری به وانت بارهای ساماندهی شده خبر داد.

 به گزارش صبح امروز علی باخرد در این خصوص گفت: با تصمیم وزارت نفت و ستاد سوخت 
کشــور، وانت بارهایی که اقدام به اخذ پروانه از شهرداری ها کنند می توانند تا ۶00لیتر سهمیه 

سوخت دریافت کنند.
وی تصریح کرد: وانت بارهای دارای مجوز، درصورت ارائه باربرگ و یا نصب دســتگاه هوشمند 
سیپاد که پیمایش آن را مورد سنجش قرار می دهد از سهمیه سوخت اضافه بهره مند می شوند.
مدیرعامل سازمان مدیریت حمل و نقل بار درون شهری شهرداری مشهد اضافه کرد: به عنوان 
مثال برای وانت بار بنزینی پرمصرف ســاماندهی نشده )بدون پروانه(، تنها 1۲0 لیتر سهمیه در 
کارت سوخت خودرو واریز می شود. اگر پروانه فعالیت معتبر در سامانه داشته باشد، علاوه بر 1۲0 
لیتر واریزی به کارت ســوخت، معادل 1۷0 لیتر )به ازای هر لیتر 1500 تومان(، سهمیه اعتباری 
در کارت بانکی دریافت می نماید و اگر پیمایش خودرو ارسال شود سهمیه اعتباری وی متناسب 
با میزان پیمایش خودرو، تا سقف ۴80 لیتر قابل افزایش است. لذا در صورت ثبت پیمایش سقف 

سهمیه سوخت خودرو مجموعاً معادل ۶00 لیتر خواهدشد.
باخرد با اشاره به برنامه ریزی های انجام شده از سوی وزارت نفت برای کاهش سهمیه سوخت 
وانت بارهای بنزینی ساماندهی نشده اســت، خاطرنشان کرد: سهمیه سوخت این خودروها به 
تدریج کاهش یافته و تا اردیبهشت سال آینده، به ۶0لیتر نیز خواهد رسید، لذا وانت بارهایی که 

همچنان مجوزهای لازم را اخذ نکرده اند هرچه سریعتر دراین زمینه اقدام کنند.
وی ادامه داد: همچنین وانت بارهای تک سوز بنزینی برای شرکت در طرح رایگانه دوگانه سوز 

شدن می توانند به سایت GCR.NIOPDC.IR مراجعه کنند.
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گزارش صبح امروز از محله ای در حاشیه مشهد که از فقر امکانات رنج می برد:

اسماعیل نا آباد!
میرادی 

محله اســماعیل آباد با حدود هزار واحد مســکونی کنار 
آبراهه یا کال که به همین نام شــناخته می شــود شکل 
گرفته است، متاسفانه این منطقه به دلایل مختلف مورد 
توجــه معتادان بوده و این تجمع موجــب ناامنی در این 
منطقه شده است، عوامل متفاوتی باعث شده که منطقه 
اسماعیل آباد آنچنان که باید از امکانات مناسبی برخوردار 
نباشد، البته طی چند سال اخیر در کانون توجه مسئولان 
قرار گرفته ومشکلات اسماعیل آباد از دریچه اجتماعی و 
فرهنگی مورد بحث و بررســی قرار گرفته است، از این 
رو رســانه »صبح امروز« تریبون خــود را در میان مردم 
اسماعیل آباد برد تا با مشکلات آنها از نزدیک آشنا شود.

به گزارش »صبح امروز« فرهــاد محمدی یکی ازاهالی 
اســماعیل آباد می گویــد: در این منطقــه فضاهای باز 
بلاتکلیفی است که با کوچک ترین بادی خاک های زیادی 
از آن ها بلند می شود، چندین بار با نهادهای مختلف تماس 

گرفتیم اما جوابی دریافت نکردیم.
شاید جرو مناطق شهرمشهد نیستیم

او ادامه می دهد: من به نوبه خودم از یکســری کارهای 
شهرداری در این اواخر تشکر می کنم ولی به نسبت دیگر 
مناطق شهر از بســیاری امکانات محروم هستیم گاهی 
احساس می کنم شاید هنوز هم جزو مناطق شهر مشهد 

نیستیم.
او به وضعیت نامناسب آســفالت معابر این منطقه اشاره 
می کند و می گوید: همانطور که می بینید وضعیت آسفالت  
اصلا مناسب نیست، حتی بیشتر کوچه ها آسفالت نشده 

است .
محسن ستوده یکی دیگر از اهالی اسماعیل آباد می گوید: 
یک زمین خاکی کنار پارک اســت کــه فضای پارک را 
خراب کرده و بارها به شــورای اجتماعی محلات اعلام 
کردیم که وضعیت زمین را مشخص کنند، تا ساخت و ساز 

در آن انجام شود یا جزو فضای پارک قرار گیرد.
این شــهروند به وضعیت نامطلوب پارک و زمین فوتبال 
این محل اشــاره می کند و ادامه می دهد: از فضای پارک 
بهره برداری مناســب صورت نمی گیرد، هم چنین زمین 
فوتبال هیچ استفاده ای نمی شود، یا برای رسیدگی پارک 

این محل باغبانی وجود ندارد.
او با بیان این که پروژه بهســازی و جداره ســازی کال 

اســماعیل آباد به کنید پیش می رود، تصریح می کند: این 
پروژه بزرگی اســت و باید کارگران بیشــتری فعال و با 
سرعت عملیات عمرانی به سرانجام برسد اما هر روز تعداد 
کارگران کمتر می شــود و این امر باعث خواهد شد مردم 
زمان بیشــتری را با سروصدای کارگران و خاک های آن 

سر کنند.
یکی دیگر از شهروندان تاکید می کند: با توجه به عملکرد 
مثبت شــهرداری در این اواخــر، خواهش می کنیم نگاه 
ویژه ای به محله اســماعیل آباد داشته باشند، و وضعیت 
معتادان این محل را ســاماندهی کنند تا وضعیت هرچه 

زودتر از این حالت خارج شود.
تقریبا در حوالی اسماعیل آباد به همان اندازه ای که ساکنان 
حضور دارند افراد معتاد متجاهر نیز حضور دارند، به جرات 
می توان گفت که اسماعیل آباد یکی از کانون های تجمعی 
معتادان متجاهر است، حتی برخی از شهروندان به دلیل 
حضور تعداد زیادی معتاد که بیشــتر آن ها از دیگر نقاط 

شهر به اینجا آمده اند اهالی امنیت ندارند.
زمین بزرگ تا 6 ماه دیگر تعیین تکلیف خواهد شد

به سراغ شهردار منطقه دو مشهد می روم، حجت فرقانی 
در گفــت و گوی  تلفنی به خبرنــگار ما می گوید: زمین 
خاکی که در منطقه اسماعیل آباد دیده می شود پشت بازار 
خیام و از اراضی فتح آباد به حســاب می آید، این فضا در 
طرح تفضیلی جزو اراضی کشــاورزی به حساب آمده و 
جهت تعیین تکلیف، مالکین بزرگ را دعوت کردیم تا در 
طرح تفضیلی تعریف کنیم، عملا چون خرده مالک شده 
بود نمی شد به عنوان بزرگ مالک دیده شوند و این یکی 
از مشــکلات بود، در هر صورت اعتبار گرفته شد وما در 
حال مطالعه طرح تفضیلی آن هستیم که انشالله تا ۶ ماه 
دیگر تعیین تکلیف خواهد شد، بنابراین پروانه ساختمانی 

ساخت وساز و آسفالت انجام خواهد شد. 
او ادامه می دهد: باید کارهای تکمیلی در خصوص عبور 
خیام شــمالی از صدمتری و کنار اســماعیل آباد صورت 
بگیرد، و همچنیــن یک 35 متری داخل بازار خیام عبور 
می کنــد که در حــال حاضر طرح آن تهیــه و در انتظار 

تصویب و تعیین تکلیف توسط شورای شهر هستیم.
فرقانی در خصوص اراضی مخروبه نیز می گوید: از شورای 
اجتماعی محلات و شــما درخواســت داریم در صورت 
مشاهده شهرداری را در جریان گذاشته تا سریعا با مالک 

ارتباط برقرار کرده و حداقل دور آنجا را دیوار کشــیده تا 
محل تجمع کارتن خوابها در مجاورت منازل مردم نباشد.

۴0 میلیارد تومان هزینه برای کال 
شــهردار منطقه دو مشــهد در خصوص حاشــیه کال 
اسماعیل آباد نیز تصریح می کند: در سال ۹۹ نزدیک به 
1۴0 خانه را که در حاشــیه کال بودند را تملک کردیم با 
توجه به اینکه سالیان زیادی در آن منطقه بودند، اما دچار 
مشــکلات زیادی در زمان بارندگی می شدند، به کمک 
حوزه دادســتانی و حوزه آب منطقــه ای و آب و فاضلاب 
و چند ارگان دیگر مذاکراتی انجام و صورتجلســه شد و 
با توجه به مشــکلات اجتماعی و فرهنگی تملک انجام 
گرفــت که این اقدامات مبلغ ۴0 میلیارد تومان هزینه در 

بر داشت.
برنامه ریزی برای ایجاد پارک 

فرقانی ادامه می دهد: در نظر است یک پارک با مساحت 
۲500 مترمریع اجرا شود که با تصویب بودجه آن تا سال 

1۴0۲ آغاز خواهد شد. 
او درباره زمین خاکی کنار پارک اظهار می کند: زمین های 
ورزشی روباز در اختیار خود مردم است و از طریق شورای 
اجتماعی محلات می توانند هماهنگی های لازم را انجام 
دهند، شــهرداری در این نوع مســائل ورود نمی کند و 
مسئولیت آنها را بر دوش شــوراهای اجتماعی محلات 
گذاشــته است تا این مشکلات در خود محلات بر طرف 

شود.
شــهردار منطقه دو به طرح های توسعه این منطقه اشاره  
می کند و می گوید: زمین خاکی کنار پارک دقیقا در محور 
عبور خیام شمالی قرار گرفته و اگر اکنون اقدامی صورت 
گیرد در زمان ادامه بولوار خیام شمالی باید تخریب شود و 
این عملا دور ریختن بودجه بیت المال است و با توجه بعه 
اینکه خود شهرداری درخواست ساخت ادامه مسیر خیام 
شمالی را ارائه کرده است اگر مسیر را به پارک اختصاص 
دهیم عملا عملیات ادامه خیام شــمالی به تعویق خواهد 

افتاد.
فرقانی یادآور می شود: برای انجام برنامه های فرهنگی و 
اجتماعی با توجه به بافت اجتماعی و فرهنگی منطقه از 
برادران و خواهران اهل تشیع و تسنن در کنار هم استفاده 
کرده و در جلسات شورای محلات از حضور امام جماعت 
شــیعیان و اهل ســنت بهره برده و از ایــن دو گروه در 

جشن های متعددی که اجرا شده استفاده کردیم.
او در خصوص ساماندهی و وضعیت معتادان در اسماعیل 
آباد می گوید: متاسفانه یک سوم معتادان متجاهر در سطح 
مشهد دراینجا اســکان دارند و این خود دلایل مختلفی 
دارد، و واقعیت این است که شهرداری به تنهایی نمی تواند 
با این پدیــده مقابله کند و ورود ارگان هــای دیگررا به 

صورت جدی می طلبد.
اجرای پروژه آسفالت و جمع آوری آب های سطحی 

تا یک سال آینده
فرقانی درباره گلایه مردم از وضعیت آسفالت نامناسب این 
محل می گوید: در اسماعیل آباد با یک محدوده روستایی 
مواجه بودیم که با تلاش آن را تبدیل به محدوده شهری 
کردیم، در اینجا از قدیم یک آسفالت بسیارنامناسب داشت 
کــه تصمیم گرفتیم در خصوص آســفالت و جمع آوری 
آب های سطحی وارد عمل شویم، طرح را آماده و مبلغ ۴ 
میلیارد و 500 میلیون تومان اعتبار گذاشتیم تا ساماندهی 
صورت پذیرد ولی در این راه دچار مشــکلاتی شدیم که 
انشالله تا ۴ ماه دیگر پروژه آسفالت و آب سطحی آغاز و 

تا یک سال دیگر به پایان می رسد. 
اودرباره کم شدن تعدادکارگران پروژه کال اسماعیل آباد 
اظهار می کند: مشکلات مالی شهرداری بی شک گریبان 
پیمانکاران را هم می گیرد که دلیلی شده برای استفاده کم 
از کارگر که انشالله این مشکلات تا 3 ماه دیگر رفع خواهد 

شد و سرعت کار پروژه افزایش خواهد یافت.
اسماعیل آباد مورد توجه ویژه

سرپرســت فرمانداری مشهددر این باره می گوید: منطقه 
»اســماعیل آباد« به دلیل شــرایط ویژه از جمله حضور 
معتادان متجاهر از ۲ سال گذشته تاکنون مورد توجه ویژه 

قرار داشته است.
اجرای هفت مرحله طرح جمع آوری معتادان در 

اسماعیل آباد
هم چنین محمدحســین صالحی دبیر شورای هماهنگی 
مبارزه با مواد مخدر خراســان رضــوی نیز می گوید: در 
منطقه اسماعیل آباد و در طول سال جاری، هفت مرحله 
طرح جمع آوری معتــادان در این منطقه به اجرا درآمده 
است بر همین اســاس تعداد افراد دستگیر شده فعلی به 
کمتر از 100 نفر رســیده است و حال آنکه در دوره های 
گذشته این جمعیت نزدیک هشت برابر جمعیت فعلی بود.

شـهردار مشـهد گفت: هر چیـزی که در 
قانـون وجـود دارد بایـد اجرایـی شـود و 
قانـون حمایـت از معلـولان نیـز باید در 

شـهرداری اجرا شـود.
بـه گـزارش صبـح امـروز،  سـیدعبدالله 
بـا  نشسـت  در  گذشـته  روز  ارجایـی 
توان یابـان شـاغل در شـهرداری، کـه با 
حضـور برخـی از اعضای شـورای شـهر 
و مدیـران شـهری برگـزار شـد، افـزود: 
مبنای کار دوره ششـم مدیریت شـهری 
ایجـاد شـهری بـرای اسـتفاده تمامـی 

آحـاد جامعـه اسـت.
وی خاطرنشـان کـرد: اگـر کودکی بنـا به هر دلیلی نیازمند توجه ویژه اسـت و نیازهای خاصی دارد و بوسـتان 
هـای شـهر، خیابان هـا و نـاوگان عظیم اتوبوس هـا نمی توانند بـه او خدمات دهند، این یک مشـکل اساسـی 

برای شـهر محسـوب می شود.
شـهردار مشـهد اضافـه کـرد: اگر از ۲0 سـال پیـش، اتوبوس هایی کـه خریداری یا نوسـازی می شـد، به تابلو 
نوشـتاری و سیسـتم صوتـی مجهـز بود امـروز توانیابـان گرفتـار نبودند، تمامـی قطارهای شـهری دارای این 
سیسـتم هسـتند امـا در اتوبوس ها این سیسـتم رعایت نشـده و برخـی از اتوبوس هـا نه تنها برای افـراد دارای 

معلولیت و سـالمندان، بلکه برای افراد سـالم نیز اسـتاندارد نیسـت.
وی ادامـه داد: 10 تـا 15 درصـد جمعیـت دنیـا را افراد دارای نیاز ویژه تشـکیل می دهد که اسـتعداد این افراد 

به طور میانگین از افراد سـالم بیشـتر اسـت.
ارجایـی اضافـه کرد: حکم مشـاور شـهردار در امـور معلولان، از اولین احکامی بود که صادر شـد و این مسـاله 
دارای پیـام اسـت، دلیـل اینکـه فـردی را از خـارج مجموعه شـهرداری به این سـمت منصوب کـرده ایم این 

اسـت که بـدون تعارف به امـور معلولان رسـیدگی کند.
سـخنگوی ششـمین دوره شـورای اسـلامی شـهر مشـهد نیز در این نشسـت گفت: بهره برداری و رونمایی از 
فضاهای تفریحی ورزشـی مناسب سـازی شـده در بوسـتان شـهری برای توانیابان نقطه آغازی برای خدمت 

بـه این افراد اسـت.
 موسـی الرضا حاجـی بگلـو، افـزود: این نشـان می دهد که شـهرداری مشـهد برنامـه ویژه ای بـرای توانیابان 

دارد، قانـون حمایـت از توانیابان باید اجرا شـود.
مشـاور شـهردار مشـهد در امـور معلـولان نیـز گفـت: معلـول نبایـد جـز درد معلولیـت، درد دیگری در شـهر 

باشد. داشـته 
جواد شـکوری افزود: با پیگیری های شـورای شـهر، شـهرداری و سـمن های مرتبط، شـهر به سـمتی خواهد 

رفت که توانیابان در آن مشـکلات کمتری داشـته باشند.
سـوم دسـامبر برابـر بـا 1۲ آذرمـاه، از سـوی سـازمان ملل متحـد به عنـوان روز جهانـی معلولان نـام گرفته 

است.

رییــس کمیســیون برنامه، بودجــه، فناوری 
اطلاعات و منابع انسانی شورای اسلامی شهر 
مشهد بااشاره به اهمیت اختصاص بودجه ملی 
زیارت برای مشــهد گفت: نوع خدماتی که در 
مشــهد ارائه می شــود نیز ملی و بین المللی 
اســت؛ این نوع خدمات ما باید در بودجه ملی 
دیده شود؛ در حال حاضر حدود ۲1 هزار میلیارد 
تومان، مطالبه دولتی وجود دارد که امید داریم 
با حمایت های دولتی بتوانیم این مطالبه خود 

را وصول کنیم.
حســین حسامی با بیان این مطلب، اظهار کرد: مشهد یک شهر ملی و فراملی است، شعاری که ما در شورای 

ششم برای مشهد انتخاب کرده ایم، مشهد الرضا )ع(؛ جهان شهر برکت و کرامت است.
وی ادامه داد: زمانی که سخن از جهان شهر بودن مشهد به میان می آید، باید به ابعاد و مولفه های آن اهمیت 

داد؛ برای اینکه یک شهر به جهان شهر تبدیل شود، باید زیرساخت ها و ملزومات آن ایجاد شود.
رییس کمیسیون برنامه، بودجه، فناوری اطلاعات و منابع انسانی شورای اسلامی شهر مشهد بیان کرد: با حرف 
و شعار به جهان شهر تبدیل نخواهیم شد در حوزه دیپلماسی شهری، ارتباطات بین المللی، حوزه های فرهنگی، 

اقتصادی و اجتماعی باید یکسری شاخص هایی را مدنظر قرار دهیم تا به جهان شهر تبدیل شویم.
حسامی افزود: مشهد الرضا )ع( سالیانه پذیرای 30 میلیون نفر زائر است که حدود ۴ میلیون نفر از این افراد زائرین 

خارجی را تشکیل می دهند؛ باید زمینه های لازم برای ورود گردشگران را فراهم آوریم.
وی با بیان اینکه درآمدهای شهر مشهد محلی اما هزینه ها ملی است، تاکید کرد: نوع خدماتی که در مشهد ارائه 
می شــود نیز ملی و بین المللی است؛ این نوع خدمات ما باید در بودجه ملی دیده شود؛ لذا یکی از مواردی که 
شورای ششم برای آن از دولت و مجلس محترم در حال مطالبه است، این بوده که بتوانیم یک ردیف بودجه ملی 
برای مشهد داشته باشیم.رییس کمیسیون برنامه، بودجه، فناوری اطلاعات و منابع انسانی شورای اسلامی شهر 
مشهد با اشاره به اینکه مشهد مستلزم ایجاد یک ستاد عالی تحت عنوان مشهد الرضا )ع( است، تصریح کرد: 
پیشنهاد من این است که این ستاد با حضور استاندار خراسان رضوی، نمایندگان وزرات خانه ها، اعضای شهر، 
شهردار، نمایندگان مجلس و مدیران ارشد استان تشکیل شود تا پیگیر موضوعات ملی باشیم که یکی از همین 
موضوعات پیگیری ردیف بودجه ملی و زیارت برای مشهد است.حسامی بیان کرد: همچنین در کنار این موارد، 
حدود ۲1 هزار میلیارد تومان، مطالبه دولتی وجود دارد که امید داریم با حمایت های دولتی بتوانیم این مطالبه خود 
را وصول کنیم؛ زیرا با بودجه ای که ما برای سال 1۴01 پیش بینی کرده ایم، فقط می توانیم امور جاری شهر را 
مدیریت کنیم؛ اگر می خواهیم شاهد اتفاق خاصی در شهر باشیم باید به بودجه کلان تری دسترسی پیدا کنیم.
وی اضافه کرد: تمامی موارد مذکور باید در کنار ایجاد درآمدهای پایدار رقم بخورد؛ ما نباید تمامی اقدامات خود 
را معطوف به بودجه ملی قرار دهیم.رییس کمیســیون برنامه، بودجه، فناوری اطلاعات و منابع انسانی شورای 
اسلامی شهر مشهد خاطرنشان کرد: ما باید به سمت و سوی ایجاد روش های نوین تامین مالی گام برداریم و در 
این راه از مشارکت های مردمی نیز نهایت بهره را ببریم؛ باید در حوزه ایجاد سرمایه گذاری در شهر روش های 

خاصی را اتخاذ کنیم و زمینه های لازم برای ایجاد اعتماد در بین سرمایه گذاران را فراهم کنیم.
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 مدال تاریخی برای دختر
 پارابدمینتون باز ایران

ملی پوش پارابدمینتون کشــورمان در بازی های پاراآسیایی جوانان به مدال تاریخی دست 
یافت.

در ادامــه رقابت های روز چهارم بازی های پاراآســیایی جوانان کــه در بحرین جریان دارد، 
عصر امروز شــادی جهان پناه ملی پوش دختر بدمینتون کشــورمان موفق به کسب مدال 

تاریخی شد.
 جهان پناه با کسب نشان نقره از رقابت های انفرادی ایستاده توانست عنوان اولین مدال آور 

تاریخ پارابدمینتون در ایران را به نام خود ثبت کند.
جهان پناه پس از این مدال گفت: »احســاس می کنم جواب تمام ســختی هایی که کشیده 

بودم را امروز گرفتم.«

کارگزار جدید باشگاه پرسپولیس مشخص شد
باشگاه پرسپولیس با کارگزار جدید خود قرارداد امضا کرد.

به گزارش رسانه رســمی باشگاه پرسپولیس، پس از نشست های متعدد و رایزنی های فراوان 
سیدمجید صدری، رئیس هیات مدیره و سرپرست باشگاه پرسپولیس با مجموعه های مختلف، 

سرانجام امروز )شنبه( قرارداد باشگاه پرسپولیس با کارگزار جدید به امضا رسید.
نخستین بخش از پول قرارداد کارگزار جدید امروز به حساب پرسپولیس واریز شد.

مراسم رونمایی از کارگزار جدید پرسپولیس امروز )یکشنبه( ساعت 10 صبح در  محل باشگاه 
برگزار می شود.

  واکنش مدافع پرسپولیس 
به جذاب نبودن دربی

مدافع پرسپولیس در مورد جذاب نبودن دیدار استقلال و پرسپولیس واکنش نشان داد.
به گزارش فارس، ســعید آقایی پس از تساوی پرســپولیس در دربی ۹۷ اظهار داشت: خیلی 

خوب بازی کردیم و مالکیت داشتیم، اما نتوانستیم برنده شویم.
وی در مورد اینکه چرا بازی جذابی از آب درنیامد، گفت: نمی دانم، شاید شما ناراحت هستید! 
به هرحال بازی دربی بود و درگیری های فوتبالی هم داخل زمین زیاد بود. فقط باید ســعی 

کنیم در بازی های بعدی امتیازات را جمع کنیم.
مدافع پرسپولیس در مورد اعتراضش به داور گفت: یک صحنه ای در بازی بود که تمام شد. 

ما هم در همان زمین عذرخواهی کردیم.

مطهری: صحنه آخر بازی پنالتی بو
مهاجم تیم فوتبال اســتقلال گفــت: صحنه آخر بازی را از زاویــه ای دیدم که فکر می کنم 

پنالتی بود.
به گزارش فارس، ارســلان مطهری پس از دربی ۹۷ اظهار داشــت: بــازی خوبی بود، چند 

موقعیت داشتیم که استفاده نکردیم اما خوب بازی کردیم.
وی در مــورد زمان انجــام تعویضش گفت: در این مورد کادر فنــی می داند و من نمی توانم 

نظر بدهم.
مهاجم اســتقلال در مــورد اینکه آیا از این بازی لذت برده اســت، عنوان کرد: ما در جریان 
بازی هســتیم و لذت نمی بریم فقط به دنبال برد هســتیم. به این دقت نکردم که من راضی 

می شوم یا خیر.
مطهری در مورد پنج تســاوی پیاپی استقلال اظهار داشــت: در این موارد سؤال نپرسید، به 

من ارتباطی ندارد. 
وی در مورد صحنه ای که اواخر بازی اســتقلالی ها اعتقاد به پنالتی داشتند، عنوان کرد:  من 
از زاویــه ای دیدم که فکر می کنم پنالتی بود. کارشناســان داوری باید این صحنه را ببینند و 

صحنه باید بازبینی شود.

استقلال و پرسپولیس حداقل حاشیه را داشتند
مســئول کمیته مسابقات سازمان لیگ گفت: از دو تیم استقلال و پرسپولیس ممنون هستیم 

که حداقل حاشیه را در دربی داشتند.
به گزارش خبرنگار مهر، ســهیل مهدی در خصوص برگزاری دربی ۹۷ گفت: حاشــیه های 
دربی بازی را از لحظات زیبا دور می کند. فوتبالیست های خیلی خوبی در تمام تیم ها داریم. 
هوادار دوســت دارد بازی پرگل و زیبا ببیند. از دو تیم ممنون هســتیم که همکاری کامل را 
انجام دادند و حداقل حاشیه را داشتند. انشاءالله هواداران در آینده بازی های زیباتری ببینند.

مســئول کمیته مسابقات سازمان لیگ درباره زمان بازگشت تماشاگران به ورزشگاه ها تاکید 
کرد: دســتگاه های ذیربط تلاش می کنند. نقاط ضعف و قوت دو بازی آزمایشــی با حضور 
هواداران در آمد. باید دســتورالعمل ها را برای تمام استادیوم ها داشته باشیم. ورزشگاه آزادی 
یکی از بهترین اســتادیوم های ما اســت و همچنین چند ورزشگاه دیگر ولی تیم های ما در 

لیگ دسته اول و دوم هم انتظار دارند تماشاگرانشان به ورزشگاه بیایند.
مهــدی همچنین با خودداری از صحبــت درباره واگذاری تبلیغات محیطی به اســتقلال و 

پرسپولیس گفت: در این مورد نمی توانم نظر بدهم.

غیر از صحنه دقیقه ۸۷ صحبت ندارم باید از موقعیت ها استفاده می کردیم

 موافقت وزیر ورزش با اجرای تبلیغات محیطی از سوی باشگاه ها

طارمی: »نمی خواستم شبیه هیچکس باشم«

سـرمربی تیـم فوتبـال اسـتقلال با بیـان اینکه بایـد برای 
تیمـش در دقیقـه 8۷ بـازی بـا پرسـپولیس پنالتـی گرفته 
می شـد، گفـت: اگـر بـا فرهـاد مجیـدی مشـکل دارنـد 
بگوینـد تـا مـن بـروم و بـرای یـک نفـر دیگـر پنالتـی 
بگیرند!بـه گـزارش خبرنـگار مهـر، حسـاس ترین دیـدار 
هفتـه هشـتم بیسـت و یکمیـن دوره رقابت هـای فوتبـال 
لیـگ برتـر از سـاعت 1۶:15 دقیقـه امـروز شـنبه 13 آذر 
بـه قضـاوت موعود بنیـادی فر بیـن تیم های اسـتقلال و 
پرسـپولیس در ورزشـگاه آزادی تهـران آغـاز شـد که این 

دیـدار بـا تسـاوی بـدون گل بـه پایان رسـید.
فرهـاد مجیـدی در نشسـت خبری بعد از ایـن بازی گفت: 
مـن بـه جز صحنه دقیقـه 8۷ بازی هیـچ صحبت دیگری 
نـدارم. البته اگـر فردا پیشکسـوتان، فرگوسـن های وطنی 
و جرایـد نمی گوینـد از مـا جلوتـر هسـتند، داوران از مـا ۶ 
امتیـاز گرفته انـد. در بـازی بـا صنعـت نفـت آبـادان و این 

بـازی هم همینطـور بود.
وی افـزود: اگـر بـا فرهـاد مجیدی مشـکل دارنـد بگویند 
مـن بـروم. هـواداران چـه گناهـی دارنـد. بگوینـد مـن 

مـی روم تـا بـرای فـرد دیگـری پنالتـی بگیرنـد.
سـرمربی اسـتقلال بـا اشـاره بـه صحنـه مشـکوک بـه 
پنالتـی در دقایـق پایانـی تصریـح کـرد: چطـور داور کـه 

نزدیـک صحنـه بـود، پنالتـی نگرفت اما مـن از ۴0 متری 
تشـخیص دادم؟ در نیمـه اول مـن دقیقـاً هـم روی خـط 
آفسـاید بـودم. مطمئن هسـتم کـه آن صحنه هم آفسـاید 

. د نبو
فرهـاد مجیـدی کـه پیـش از ایـن درخواسـت کـرده بود 
تکنولـوژی کمـک داور ویدئویـی وارد فوتبال ایران شـود، 
در ایـن نشسـت خبـری با تکـرار ایـن درخواسـت، گفت: 
جـان مادرتـان، جـان بچه هایتـان VAR را بیاوریـد! مـن 

الان بایـد بـا ۲0 امتیـاز در صـدر قـرار می گرفتـم.
سـرمربی اسـتقلال در پایـان گفـت: اگـر دربـاره صحنـه 
دقیقـه 8۷ سـوالی نیسـت، من حرفـی دربـاره بخش های 

دیگـر بازی نـدارم!

ســرمربی تیم فوتبال پرســپولیس پس از تساوی تیمش در 
داربی ۹۷ گفت: در چنین بازی هایی بیشتر از دو، سه موقعیت 
ایجاد نمی شود. باید از این موقعیت ها استفاده می کردیم و در 

نتیجه به برد می رسیدیم.
به گزارش ایســنا، سرمربی پرســپولیس در نشست خبری 
پس از داربی ۹۷ که با تســاوی بــدون گل خاتمه یافت، با 
اشــاره به اتفاقات نشست خبری قبل از بازی اظهار کرد: من 
دیروز زیر ســرم بودم و مربی خودمان را به نشســت خبری 
فرستادم. متاســفانه چند خبرگزاری نشست خبری را تحریم 
کردند. فکر می کنم کارشــان خیلی خوب نبود و بی احترامی 
به باشــگاه پرسپولیس بود. در هر صورت تا جایی که می شد 
به نشســت های خبری احترام گذاشــته ام و در نشســت ها 
حضور داشــتم اما یک مورد که اتفاق افتاد، چنین شد و کار 

پسندیده ای نبود.
دربــاره حضور کم تعداد بازیکنان تیمش در خط حمله گفت: 
بیشــتر جریان بازی در اختیار ما بــود و موقعیت های خوب 
گل زنی داشتیم. ما می توانســتیم برنده بازی شویم. ما با دو 
مهاجم بازی می کردیم. عیســی و امید در خط حمله بودند و 
هافبک هــای کناری هم اضافه می شــدند. مهم این بود که 
کنترل بازی را در اختیار بگیریم. با اضافه شــدن عالیشــاه 
به خط هافبک، حفظ توپ بهتری داشــتیم. فکر می کنم در 

چنین بازی هایی بیشــتر از دو، سه موقعیت ایجاد نمی شود. 
باید از این موقعیت ها اســتفاده می کردیم و در نتیجه به برد 
می رسیدیم.گل محمدی با اشاره به مشکلات مدیریتی تیمش 
گفت: همه دیدند که چقدر مشــکلات ما زیاد بود و هست. 
در هــر صورت آقای صدری هم آمدنــد و طلب بازیکنان ما 
را پرداخت کردند. کار در باشــگاه پرســپولیس واقعا سخت 
است. در بحث مدیریتی و مربیگری، کار سخت است. در هر 
صورت زحمت زیادی کشــیده می شود اما شاید کافی نباشد. 
این موضوع به تصمیم گیرنده هــا ربط دارد. ما هم تا جایی 
که بتوانیم این مشکلات را بیان می کنیم اما در بحث اجرایی 
و عملیاتی کاری از دســت ما بر نمی آیــد و فقط می توانیم 

بازیکنان را آماده کنیم.

حمید ســجادی وزیر ورزش و جوانــان با ورود جدی به 
مســئله تبلیغات محیطی اعلام کرد که رئیس فدراسیون 
فوتبال تأکید داشته اســت همه از این تبلیغات بهره مند 

شوند.
به گزارش خبرگزاری تسنیم، حمید سجادی وزیر ورزش 
و جوانان در خصوص تبلیغــات محیطی و تأخیرهای به 
وجــود آمده در آغــاز بازی های لیگ برتــر در ارتباط با 
اختلافات این موضوع اظهار داشــت: در موضوع تبلیغات 
محیطی آقای آجورلو طرحــی را برای بهره گیری تیم ها 
منطبق بر قوانین و شــرایط AFC ارائه کردند تا تیم های 
میزبان در استادیوم خانگی یا استادیومی که از سوی آنها 

اجاره می شود بتوانند خود مجری تبلیغات شوند.
وی افزود: ما مطالعاتی داشــتیم و مــن بهترین طرح را 
اینگونه دیدم و جلساتی را نیز با رئیس فدراسیون فوتبال 

داشتم که آن را مطرح کردم و او پیشنهاد داد برای اجرای 
آن کارگروهی تشکیل شود. آنطور که به من گزارش شد 
چندین جلســه هم به صورت حضوری، تلفنی و مجازی 
برگزار شده و نهایتاً بنا شد استقلال و هر تیم دیگری که 

می خواهد تبلیغات محیطی خود را داشته باشد.
وزیر ورزش و جوانان که با خبرگزاری خانه ملت گفت وگو 
کرده است، تأکید کرد: کنفدراســیون فوتبال آسیا اجازه 
این کار را داده است و در بسیاری از کشورها این موضوع 
اجرا می شــود. اســتقلال کارگزار خاص خــود را برای 
تبلیغات محیطی دارد و پرسپولیس و مدیرعامل این تیم 
نیز گفت اگر اســتقلال در اجرای آن موفق بود، ما هم از 
آن استقبال می کنیم و تأکید رئیس فدراسیون فوتبال نیز 

این بود که همه تیم ها از این موضوع بهره ببرند.
وی خاطرنشان کرد: برای اجرایی شدن این موضوع ابتدا 

بایــد قبول کنیم که این اتفاق رخ دهد و اگر همه این را 
بپذیرند، باید کمک کنند تا مراحل اجرای آن محقق شود. 
هر فدراســیون در داخل خود مسئول این موضوع است و 
در دنیا این موضوع مرســوم بوده، اما آنچه که مشخص 
اســت معتقدم باید بــا نظر مثبت به موضــوع واگذاری 
تبلیغات محیطی به باشــگاه ها نگاه شــود تا یک مرحله 
پیشــرفتی در فوتبال را نشــان دهیم که تیم ها موفق تر 

شوند و منابع مالی آنها تأمین شود.
ســجادی در خصوص تأمین منابع مالی تیم ها توســط 
وزارت ورزش اظهار داشت: بر اساس قانون ما حق نداریم 
از بودجه بیت المال بــه تیم های حرفه ای کمکی کنیم و 
وقتی این موضوع وجود دارد، باید شرایطی فراهم شود تا 
در آمدی برای تیم ها ایجاد شود و بخشی از این موضوع 
درآمد از طریق تبلیغات است و ما با کلیات طرح استقلال 

و آقای آجورلو موافق هســتیم، امــا همانطور که عرض 
کردم آقای صدری در جلسه ای گفتند ما صبر می کنیم تا 
اســتقلال این موضوع را اجرا کند و اگر موفق شد ما هم 

استقبال می کنیم.
وی در مورد عملکرد سازمان لیگ نیز تصریح کرد: زمانی 
که در مورد بازی پرســپولیس حواشی  ایجاد شد و بازی 
به تأخیر افتاد، شــخصاً ورود کردم و به شرکت توسعه و 
تجهیز گفتم اجــازه دهید بازی را آغاز کنند و پس از آن 
به اختلافات رســیدگی شــود. این تأخیر در شأن فوتبال 
ما نبود و هیچکس از آن رضایت نداشــت. باید به شکلی 
برنامه ریزی شــود که همه رویدادها منظم برگزار شود و 
این نظم برای پیشرفت ورزش لازم است و در مورد این 
اتفاق هم من گزارش خواســتم تا دیگر شاهد تکرار این 

موضوعات نباشیم.

مهاجم ایرانی تیــم فوتبال پورتو در گفتگو با مجله لیگ 
قهرمانان اروپا در خصوص حضورش در فوتبال صحبت 
کرد و گفت: نمی خواستم مثل هیچ بازیکن دیگری باشم؛ 

فقط می خواستم خودم باشم.
مهدی طارمی در بین گزینه های کسب جایزه پوشکاش 
۲0۲1 )زیباترین گل سال جهان( قرار دارد. او به واسطه 
گل قیچی برگردان به چلســی در لیگ قهرمانان اروپا در 

این لیست قرار گرفته است.
طارمــی در گفتگو با مجله لیــگ قهرمانان اروپا در این 

خصوص گفت: زمانی که فوتبال را شروع کردم، در سن 
شش سالگی، همیشــه لیگ قهرمانان را می دیدم. این 

بازی ها در ایران خیلی دیر شروع می شد.
وی در خصوص حضورش در فوتبال تصریح کرد: اولین 
باشــگاه من در شهر خودم بود. هر چه از فوتبال می دانم 
به لطف پدرم اســت. از آنجا بود که همه چیز آغاز شد و 

من شروع به بازی برای تیم اصلی کردم.
طارمی ادامه داد: در ادامه باید خدمت ســربازی می رفتم 
و 18 ماه را دور از فوتبال گذراندم. این قانون ایران است. 

بعد از آن به پرسپولیس رفتم و باورم نمی شد. پرسپولیس 
باشگاه بزرگی در ایران اســت. باور نکردنی بود. از آنجا 
اروپا و تمام اتفاقــات خوبی که از آن زمان برای من رخ 

داده است را دنبال کردم.
مهاجم ایرانی پورتو درباره گل قیچی برگردان به چلسی 
گفت: زمانی که در ایران بودم و برای پرســپولیس بازی 
می کــردم، چندین ضربه دوچرخه )قیچــی برگردان( را 
امتحان کردم. بعضی از این ضربه ها به تیر دروازه خورد 
بعضی دیگر از دســت رفت. با خودم گفتم در یک بازی 

مهم گل می زنم.
طارمی تاکید کرد: من همیشــه سعی کرده ام به چیزی 
برســم که بتوانم از روزی که از فوتبال بازنشسته شوم به 
آن افتخار کنم. من از آنچه از کودکی تا الان در حرفه ام 
به دست آورده ام خوشحالم. من بسیار افتخار می کنم و 

بسیار خوشحالم که این اتفاق برای من افتاد.
این مهاجم ایرانی در پایــان گفت: وقتی بچه بودم نمی 
خواستم مثل هیچ بازیکن دیگری باشم، فقط می خواستم 

خودم باشم: مهدی طارمی.

شکست سنگین سپاهان، صدرنشینی گل گهر

دربی سرخابی سردتر از پاییز
ــا تســاوی دو  ــی تهــران ب ــود و هفتمیــن دارب ن
ــد و دو  ــام ش ــپولیس تم ــتقلال و پرس ــم اس تی

ــد. ــا را تقســیم کردن ــم امتیازه تی
هفتــه  چارچــوب  در  ایســنا،  گــزارش  بــه 
ــتقلال  ــم اس ــران، دو تی ــر ای ــگ برت هشــتم لی
ــنبه در  ــاعت 1۶:۲0 روز ش ــپولیس از س و پرس
ــه  ــد ک ــم رفتن ــاف ه ــه مص ــگاه آزادی ب ورزش
ــم  ــت و دو تی ــر نداش ــی در ب ــازی گل ــن ب ای

امتیازهــا را تقســیم کردنــد.
بــا ایــن تســاوی، پرســپولیس 15 امتیــازی شــد 
و در رتبــه ســوم جــدول قــرار گرفــت. اســتقلال 
ــارم  ــه چه ــه رتب ــا ب ــاز موقت ــا 1۴ امتی ــم ب ه

جــدول راه یافــت.
موعــود بنیادی فــر قضــاوت ایــن دیــدار را 

برعهــده داشــت.

بهــزاد غلامپــور و فــرزاد مجیــدی از اســتقلال 
و یحیــی گل محمــدی از پرســپولیس کارت زرد 

گرفتنــد.
نیمه اول

ــت  ــی در موقعی ــدی تراب ــش، مه ــه ش در دقیق
نســبتا مســاعدی شــوت زد کــه ضربــه او 
ــه  ــد و ب ــرف ش ــتقلال منح ــع اس ــط مداف توس

ــت. ــر رف کرن
ــه روی دروازه در  ــوپ ب در دقیقــه 10 ارســال ت
ــتد  ــر ژس ــدم روی س ــه شــش ق ــل محوط داخ
فــرود آمــد کــه ضربــه او ارتفــاع زیــادی داشــت 

و تــوپ بــه بیــرون رفــت.
در دقیقــه 1۴، امیرحســین حســین زاده بــا نفــوذ 
ــد  ــا حام ــپولیس، ب ــی پرس ــط دفاع ــق خ از عم
ــک داور  ــه کم ــد ک ــک ش ــه ت ــک ب ــک ت ل

ــخیص  ــاید تش ــت را آفس ــن موقعی ــابقه ای مس
داد.

ــی  ــت خوب ــری موقعی ــد امی ــه ۲0، وحی در دقیق
بــرای گلزنــی داشــت کــه شــوت او بســیار بــد 

بــود و بــه بیــرون رفــت.
داخــل  بــه  ارســالی  تــوپ   ،۲5 دقیقــه  در 
ــتد در  ــوت رودی ژس ــا ش ــه ب ــه جریم محوط
شــرایط نامتعــادل همــراه بــود کــه تــوپ او کــم 
ــی آن را در  ــه راحت ــک ب ــد ل ــود و حام ــان ب ج

ــت. ــوش گرف آغ
نیمه دوم

ــری از  ــد امی ــر وحی ــه س ــه ۴۷، ضرب در دقیق
مقابــل محوطــه شــش قــدم در چارچــوب 

ــت. ــرون رف ــه بی ــود و ب ــتقلال نب اس
ــمت  ــی از س ــدی تراب ــوذ مه ــه 50، نف در دقیق

راســت زمیــن اســتقلال و عبــور از دو بازیکــن 
حریــف و ارســال او بــه مقابــل دروازه بــه وحیــد 
ــت  ــن نتوانس ــن بازیک ــا ای ــید ام ــری رس امی
اســتفاده لازم را از ایــن موقعیــت ببــرد و تــوپ 

ــد. ــرف ش ــتقلالی ها منح ــط اس او توس
ــه روی دروازه  ــر ب ــال کرن ــه 55، ارس در دقیق
پرســپولیس بــه دفــع اشــتباه مدافــع پرســپولیس 
ــد  ــک را تهدی ــد ل ــه دروازه حام ــود ک ــراه ب هم
ــری در  ــد امی ــال وحی ــه ۶۲، ارس ــرد.در دقیق ک
عــرض محوطــه جریمــه اســتقلال قبــل از 
رســیدن بــه عیســی آل کثیــر بــا واکنــش خــوب 

ــع شــد. ســید حســین حســینی دف
در دقیقــه 88، ارســال تــوپ بــه مقابــل محوطــه 
جریمــه پرســپولیس، بــا برخــورد ژســتد و 
ــن  ــن دو بازیکــن زمی ــود و ای ــراه ب فرجــی هم

ــرد  ــور ک ــل دروازه عب ــوپ از مقاب ــد و ت خوردن
ولــی داور اعتقــادی بــه خطــای پنالتــی نداشــت 
ــراه  ــتقلال هم ــت اس ــراض نیمک ــا اعت ــه ب ک

ــود. ب
سایر نتایج

گل گهرسیرجان  ۴ - ۲  سپاهان  
هوادار  0 - 0نفت مسجدسلیمان
صنعت نفت آبادان 0 - 0 پیکان  

استقلال 0 - 0 پرسپولیس
برنامه ادامه بازی های هفته هشتم

یکشنبه 1۴ آذر 1۴00
نساجی مازندران  -  پدیده مشهد 15:00

ذوب آهن  - مس رفسنجان15:00
فجر سپاسی - فولاد15:00

15:00 تراکتور - آلومینیوم اراک 

ساختمانهای و  اراضی  ثبتی  وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون  موضوع   511هیات 

 فاقد سند رسمی  
آگهــی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانــون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و 
اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی نظر به دستور مواد 1 و 3 و قانون تعیین تکلیف 
وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مصوب 13۹0/0۹/۲0 و برابر رای شماره 
1۴00۶030۶00500585۷ مــورخ 1۴00/0۷/۲1  هیــات اول موضوع ماده یک قانون 
مذکور مســتقر در واحد ثبتی نیشابور تصرفات مالکانه و بلامعارض آقای صباح صالح نژاد 
معرفی فرزند جابر  نسبت به ششدانگ یک باب ساختمان  به مساحت 1۴0/3۷  مترمربع 
از پلاک شــماره ۴1 فرعی از 13 اصلی واقع در اراضی گذرشــوری بخش 1۲ حوزه ثبت 
ملک نیشابور خریداری از مالک رسمی آقای علی اصغر کاشفیان  محرز گردیده است. لذا 
بموجب ماده 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
و ماده 13 ائین نامه مربوطه این اگهی در دونوبت به فاصله 15 روز از طریق این روزنامه 
و محلی کثیرالانتشــار در شهرها و در روستاها از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض 
خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ نمایند معترض باید ظرف مدت 
یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواســت به دادگاه عمومی محل 
نماید و گواهی تقدیم دادخواســت را به اداره ثبــت محل تحویل دهد که در این صورت 
اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه است و در صورتی ک اعتراض در مهلت 
قانونی واصل نگردد یا معترض گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل رذا ارائه 
نکند اداره ثبت مبادرت به صدور ســند مالکیت می نماید و صدور ســند مالکیت مانع از 
مراجعه متضرر به دادگاه نیست ./ ص. تاریخ انتشار نوبت اول 1۴00/08/۲۹ تاریخ انتشار 

نوبت دوم 1۴00/0۹/1۴   
علی امینی-رییـس ثبـت اسـناد و امـلاک نیشـابور



8
یکشنبه14آذر  1400/   سال سوم  /   شماره 1087

Vol.3.No.1087 / December.05.2021

www.sobhe-emrooz.ir
sobhe.emrooz.news@gmail.com خر

گ آ
بر

روابط عمومی وامور مشترکین:  09152560091
سازمان آگهی ها:  051-38929823

آدرس: بولوار دانش آموز -  دانش آموز30-پلاک 4   
   تلفن:38929824- 38929825                                                                                                           

نمابر:  38923452 - 051 سامانه پیام کوتاه: 100080888
دفتر خراسان شمالی: 05832259018

مطالب درج شده در روزنامه الزاما به معنای تایید محتوای آن نمی باشد.

روزنامه صبح امروز پذیرای مطالب و مقالات شما مخاطبان ارجمند می باشد.

Sobh_Emrooz

Sobh_Emrooz

درگاه پرداخت امن

روزنـامه اقتصادی، سیاسی و فرهنگی 
خراسان رضوی و شمالی

صاحب امتیاز و مدیر مسئول :

حسین رفیعی

انتقاد محمدرضا باهنر از رفتار انتخاباتی شورای نگهبان
باهنر: ما همواره گفته ایم شــورای نگهبان بایــد طوری صلاحیت ها را 
بررســی کند که در نهایت همه بخش های جامعه نامزدهای خود را در 
انتخابات ببینند. در همین انتخابات ریاســت جمهوری اخیر، مشاهیری 
مانند آقای لاریجانی و آقای جهانگیری رد صلاحیت شــدند.بد نیست 
یک نظرسنجی میدانی شده و مشخص شود که به طور میانگین چه تعداد 
به دلیل رد صلاحیت آقای لاریجانی یا آقای جهانگیری دیگر تمایلی به 
شــرکت در انتخابات نداشتند؟آرا در جمهوری اسلامی همواره استثنائی 
بوده اســت؛ از رفراندوم فروردین ســال 5۷ که بیش از ۹8 درصد مردم 
رأی مثبت دادند تا عموم انتخابات های ریاست جمهوری که میزان آرا زیر 
۶0 درصد نبوده اســت. در همه سال های بعد از انقلاب میزان مشارکت 
در انتخابات به میزان مشــروعیت نظام گره زده شد که کار درستی هم 

بود./شرق

انتقاد تند نماینده مجلس از حامیان افزایش 10 درصدی حقوق 
کارکنان دولت

نظری، عضو کمیســیون اقتصادی مجلس:کســانی که بحث افزایش 
10درصدی حقوق را پیش کشــیده انــد و از آن دفاع می کنند یا حقوق 
شــان بالاســت یا از کف جامعه خبر ندارند و یا نمــی دانند در بازار چه 
خبر است.الان تورم در کشــور به ۴0 درصد رسیده است و طبق قانون 
برنامه ششم، حقوق ها باید همان ۴0 درصد افزایش پیدا کند. با 10 درصد 
افزایــش حقوق، یعنی، 30درصد مخارج و هزینه های زندگی کارمند در 
هواســت. این فرد اگر دهک شش است، به دهک چهار سقوط می کند، 
ضریب جینی افزایش پیدا می کند و فاصله طبقاتی بیشتر می شود.حقوق 

ها باید متناسب با تورم و شرایط فعلی افزایش داشته باشد./عصرایران

مطهری: فعالان سیاسی سکوت کرده اند چون امید بازگشت به 
قدرت ندارند

علی مطهری نماینده مجلس دهم:شــرایط به شکلی شده که فقط افراد 
مشــخص می توانند وارد مجلس، دولت و نهادهای دیگر  شوند، افرادی 
که نظرات رسمی نظام را تکرار  کنند و از خودشان نظری نداشته باشند.

دولت روحانی، حدود ۶0 درصد قدرت قانونی خود را در اختیار داشــت و 
بقیه قدرت، بیشتر در دست نهادهای دیگر بود. اگر قدرت کاملا در دست 
دولت گذشته بود و دســت دولت در تصمیم گیری باز بود، برجام به این 
سرنوشت دچار نمی شــد.اگر گروهی سکوت کرده اند شاید به این علت 
باشد که دیگر امیدی به بازگشت به قدرت سیاسی ندارند و تصور می کنند 

راهی برای ورود آنها به حاکمیت نیست و دیگر نمی توانند مؤثر باشند.

طلاق صوری و ازدواجِ دوباره برای دریافت وام!
زوج ها طلاق صــوری می گیرند و بعد از ثبت طلاق، دوباره محضرخانه 
عقد رســمی را بــرای آن ها می خواند.تاریخ عقد جدیــد به بانک اعلام 
می شــود و متقاضی می تواند وام خود را از بانک دریافت کند.یکی از این 
محضرخانه ها گفت: »ما فقط طلاق صوری و عقد رسمی را انجام می دیم 

بعد از آن ثبت نام وام ازدواج و انتخاب شــعبه بانک برای دریافت وام بر 
عهده مشــتری است. البته تو بانک آشنا داریم و اگه می خواید زودتر وام 
خودتــون رو بگیرید و ثبت نام رو هم ما انجــام میدیم و برای هر نفر 5 
میلیون تومــان به جز ۲0 میلیون طلاق و عقد دریافت می کنیم«هزینه 
محضرخانه ها برای انجام طلاق و عقد حدود یک میلیون و 100 تا ۲00 
هزار تومان است اما برای آنکه وام ازدواج گرفته شود تا ۲0 میلیون تومان 
هم از افراد پول می گیرند.با احتساب هزینه طلاق و عقد دوباره برای هر 
زوج و ثبت نام وام ازدواج توســط محضرخانــه، هر زوج باید 30 میلیون 
تومان بپردازند.مبلغ وام ازدواج اکنــون برای هر زوج ۷0 میلیون تومان 
اســت که برای متقاضیان زیر ۲۴ سال تا سقف 100 میلیون تومان هم 

می رسد./ تجارت نیوز

انتقاد توانگر، نماینده تهران از سخنان بیژن نوباوه درباره 
ضرورت توقیف ٣0 فیلم

مجتبی توانگر نماینده تهران در مجلس شــورای اسلامی در واکنس به 
ســخنان اخیر بیژن نوباوه در رابطه با مجوز 30فیلم و مساله دار خواندن 
آن ها، نوشــت: »نماینده خود قانون گذار است و باید بیشترین احترام را 
به قانون بگذارد. ســخنان تند و نســنجیده یکی از نمایندگان در مورد 
توقیف 30فیلم، قاعدتا نظر همه مجلس نیست، طبق قانون، مسئولیت 
پروانه نمایش با وزارت ارشــاد استمجلس نیســت و این گونه اظهارات 
غیرکارشناســی فقط کار را برای آن وزارتخانه سخت می کند.« پیش از 
این بیــژن نوباوه نماینده دیگر تهران بیان کــرده بود که »بیش از 30 
فیلم مسأله دار از کمیته شورای نمایش مجوز نمایش گرفته اند که در این 
فیلم ها ارزش های اخلاقی، انقلابی و ملی زیر سؤال رفته است. با وجود 
مخالفت هایی صورت گرفته، این فیلم ها در کمیته شورای نمایش مجوز 
گرفته اند اما اگر این فیلم ها اکران شوند ما وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی 

را به مجلس فرا خواهیم خواند.«

نماینده ی مجلس: کیفیت نامطلوب اینترنت، ارتباطی با طرح 
صیانت ندارد

حجت الاسلام و المسلمین دکتر »حســین جلالی« پیرامون انتظارات 
از وزیــر ارتباطات برای بهبود ســرعت و کیفیت اینترنت ثابت و همراه، 
گفت: در مورد اینترنت بحث مراکز، شهرهای بزرگ، شهرهای کوچک 
و روستاها مطرح اســت و نکته آنکه وضعیت اینترنت ثابت و همراه در 
روستاها فاجعه است. نماینده رفسنجان و انار در مجلس شورای اسلامی، 
ادامه داد: پاسخ مجموعه ی ارائه دهندگان خدمات اینترنت در خصوص 
سرعت و کیفیت نامطلوب اینترنت ثابت و همراه، این است که مقصر خود 
مشتری است و از هر کدام از سرویس دهندگان که اینترنت داشته باشید 
و از سرعت و کیفیت ناراضی باشید، پیشنهاد می شود که سرویس دهنده ی 
دیگری را انتخاب کنید. دبیر اول کمیســیون فرهنگی مجلس شورای 
اسلامی، اظهار کرد: متاسفانه مجموعه ی مخابرات کشور بعد از خصوصی 
سازی، تکه تکه شده و همین موضوع باعث عدم پاسخگویی مسوولان 
مربوطه شده اســت. زمانی که مخابرات دولتی بود، تمامی درآمد کسب 

شــده صرف توسعه ی امور می شــد، اما در حال حاضر بخش خصوصی 
درآمد خود را به جای توسعه، در جیب می گذارد.

معاون رئیس جمهور: اگر در مذاکرات توافق نشد، به سمت شرق 
می رویم؛ مثلا با نفت تهاتر می کنیم

سید محمد حســینی روز شنبه در همایش دانشــجویان نخبه کرمان به 
مناسبت 1۶ آذر روز دانشجو با بیان اینکه ایران در مذاکرات هسته ای طرح، 
ایده و برنامه دارد و برنامه ها نیز تا این لحظه نتیجه  داشته اند تصریح کرد: 
تیم های طرف دیگر مذاکره اختیارات لازم را ندارند اما تیم ایران مجهز و 
با اختیارات کامل پای میز مذاکره رفته و از موضع قدرت از منافع خودمان 
حمایت می کنیم. وی ادامه داد: کشور با قدرت در این زمینه کار می کند، 
۴0 نفــر عضو تیم از ایران از تخصص ها و نهادهای مختلف سیاســی و 
اقتصادی حضور دارنــد و برای انجام مذاکرات به وین رفته اند که افرادی 
متخصص هســتند؛ در این زمینه هزینه می کنیم اما نتیجه لازم را نیز می 
گیریم. حســینی اظهارداشت: همانطور که رهبر معظم انقلاب درباره نگاه 
به شرق فرمودند، قدرت اقتصادی اکنون به سمت چین و هند حرکت می 
کند که اگر توافق نشــد هم می توانیــم از این بخش منافع خودمان را به 
دست بیاوریم. وی تاکید کرد: می توانیم در توسعه مسائل اقتصادی با شرق 
تفاهم کنیم، منافع خودمان را نیز به دست آوریم، به طور مثال با نفت تهاتر 

می کنیم و در حوزه های مختلف پایبندی آنها به تعهداتشان بیشتر است.

پلیس فتا: هیچ سایت همسریابی در کشور مجوز فعالیت ندارد
سرهنگ رجبی، رئیس مرکز تشــخیص و پیشگیری از جرایم سایبری 
پلیس فتا ناجا: هیچ ســایت همسریابی در کشــور مجوز فعالیت ندارد. 
فقط ســایت و مجموعه همدم که آن هم یک سایت همسریابی نیست 
و یک ســایت همسان گزینی است، مجاز به فعالیت در این زمینه است. 
او افــزود: پلیس فتا در حوزه فعالیت همســریابی به هیچ فرد یا گروهی 
مجوز نمی دهد چرا که متولی ومسئولیت این کار بر عهده وزارت ورزش 

و جوانان است.

درخواست عباس عبدی از تیم مذاکره کننده
عباس عبدی در یادداشــتی در اعتماد درباره مذاکرات وین نوشت: یکی 
از مهم ترین مسائلی که به عنوان موضوع جدید مطرح می شود، گرفتن 
ضمانت اجرایی کافی برای جلوگیری از نقض توافق از سوی طرف مقابل، 
به طور مشــخص امریکا است. در این باره بهتر است وقت را تلف نکرد. 
نه اینکه آنان نمی توانند چنین ضمانتی را بدهند، به نظرم می توانند. شاید 
نیاز چندانی به تصویب کنگره هم ندارد. نمونه اش توافق الجزایر اســت. 
حتی اگر کنگره هم امضا کند هر گاه لازم دانستند از آن خارج می شوند. 
از کنوانسیون های بین المللی هم به راحتی خارج می شوند چه رسد به این 

مورد. عبدی در ادامه نوشــت: از اتخاذ تصمیم نباید ترسید. نیازمند یک 
رویکرد تعدیل شده نسبت به روابط خارجی و نگاه به جهان هستیم. این 
رویکرد نه ناقض استقلال ما اســت و نه نافی ارزش های رسمی، بلکه 
مقوم آنها نیز هســت. حتی برخی از آقایان مراجع هم بر این تغییر تاکید 
نموده اند، پس بیش از این تامل جایز نیست. اگر این رویکرد تعدیل شود، 
بخش مهمی از هزینه های یک توافق خوب از میان خواهد رفت. اگر به 
توافق نرسید خیلی روشن و شفاف توضیح دهید که از شما چه خواستند 

که ندادید و چه می دادند که نگرفتید. همین.

رسایی: از شکایت روحانی تبرئه شدم
حمید رســایی با انتشــار توئیتی از رأی قطعی  دادگاه ویژه روحانیت در 
خصوص شــکایت حسن روحانی از وی خبر داد.حمید رسایی در توئیتی 
نوشــت: » رأی قطعی  دادگاه ویژه روحانیت در خصوص شکایت حسن 
روحانی درباره توییت بالا که با هشــتک  انتخابات تشریفاتی و در پاسخ 
به اتهام زنی روحانی منتشــر کرده بودم، ابــلاغ و از اتهامات وارده  تبرئه 
شدم.«رســایی در این توییت به صورت ضمنی و غیرمستقیم روحانی را 
به قتل پسرش متهم کرده بود. در دهه ۷0 اعلام شد که پسر روحانی با 

شلیک گلوله اسلحه خودکشی کرده است.

دستگیری اعضای گروهک منافقین به جرم قاچاق در آلبانی
یک روزنامه آلبانیایی از بازداشت تعدادی از اعضای گروهک منافقین به 
جرم قاچاق مواد مخدر، قاچاق انسان و پولشویی خبر داده است.روزنامه 
»اگزیت« آلبانی گزارش داد، اعضای گروهک تروریستی منافقین که از 
سال ۲013 میلادی به آلبانی پناهنده شده اند بر اساس یک سند رسمی 
که توســط این رزنامه مشاهده شده اســت، به دلیل قاچاق مواد مخدر، 
قاچاق انســان و پولشویی دستگیر شــده اند.این گزارش افزود: این سند 
خطاب به یک گیرنده دیپلماتیک خارجی که دارای امضا و مهر مدیر اداره 
پلیس جنایی در پلیس ایالتی است، جزئیات یک برگه محرمانه از جرایم 
را ارائه می دهد که بنا بر گزارش ها شامل اعضای این گروهک می شود.

در این بیانیه آمده است که دو عضو منافقین به همراه همدستان آلبانیایی 
و یونانی به دلیل مشــارکت مستقیم در قاچاق انسان دستگیر شدند. در 
11 جولای ۲0۲1 میلادی، پلیس یک خودرو حامل شهروندان سوری، 
عراقی و کرد را متوقف کرد. تحقیقات بیشتر منجر به دستگیری اعضای 
اصلی باند شد.بر اساس این سند، مشخص شد که بین سال های ۲01۹ 
تا ۲0۲1 میلادی، همین باند قاچاق تلاش کرده است حدود ۴00 عضو 

گروهک منافقین را از آلبانی به فرانسه منتقل کند.

فلاحت پیشه: برجام در آی سی یو است
این کارشناس مسایل بین الملل با بیان این که در عمل برجام در آی سی 

یو اســت و در اضطرار به سر می برد، گفت: این که شرایطی ایجاد شود 
که تنفس اولیه شکل بگیرد این وظیفه دیپلمات های هر دو طرف است 
که تنفس مصنوعی به برجام را شکل دهند .وی افزود: این زمانی محقق 
می شــود که ایران بپذیرد توافقی را با آژانس داشــته باشد که در عمل 
آنچه تحت عنوان دغدغه های ایران – چه ادعایی و چه واقعی- اســت 
بر طرف شود .فلاحت پیشــه درباره چهارچوب این توافق گفت: در این 
قالب، آژانس بازرســی هایش را صورت دهد و ایران هم تولید ســوخت 
خود و نصب دســتگاه های جدید را متوقــف کند و در طرف مقابل هم 
آمریکایی ها بخش موثری از اموال مســدود شــده ایران را آزاد کنند و 
برخــی از موانع تحریمی را بردارند.وی خاطر نشــان کرد: این توافق دو 
طرفه که تحت عنوان »آتش بس دیپلماسی« از آن یاد می کنم می تواند 
موضع دیپلماســی را در روابط فعلی تقویت کند.رییس کمیسیون امنیت 
ملی و سیاست خارجی با تاکید بر این که » دیپلماسی در قبال برجام به 
شدت مظلوم واقع شده است«، گفت: چنین توافق موقتی می تواند موضع 
دیپلمات ها و دیپلماسی را تقویت و از تصاعد بحران جلوگیری کند و بعد 

از آن طرفین می توانند با زمان بیشتر بر سر اصل برجام توافق کنند .

رایزنی ماکرون و بن سلمان حول محور مذاکرات وین
رسانه ها از سفر رئیس جمهور فرانسه به عربستان و رایزنی با مقام های این 
کشور در مورد تحولات منطقه از جمله آخرین وضعیت موضوع هسته ای 
ایران و بحران در لبنان خبر دادند.به نوشته روزنامه انگلیسی »ایندیپندنت« 
»امانوئل ماکرون« رئیس جمهور فرانسه روز شنبه با »محمد بن سلمان«، 
ولی عهد عربستان سعودی در آخرین مرحله از سفر دو روزه خود به خلیج 
فارس دیدار کــرد. رایزنی در مورد برنامه هســته ای ایران، بحران های 
متعــدد در لبنان و جنگ جاری در یمن از جمله محورهای مورد مذاکره 
طرفین اعلام شده است.پیش از این، ماکرون در قطر بود و به خبرنگاران 
گفت که فرانســه و برخی کشورهای اروپایی در حال بررسی افتتاح یک 
نمایندگی مشترک دیپلماتیک در افغانستان هستند، اما تاکید کرد که این 
به معنای به رســمیت شناختن حاکمان طالبان این کشور نیست. رئیس 
جمهور فرانســه همچنین گفت که موضوع لبنان را با ولی عهد سعودی 
مطرح خواهد کرد.در طول دیدارهای اخیر ماکرون از کشورهای حاشیه 
جنوبی خلیج فارس، مذاکرات رفع تحریم های ایران با قدرت های جهانی 
که فرانسه یکی از طرف های آن است، از جمله محورهای مهم رایزنی با 
مقام های منطقه بوده است. فرانسه، آلمان و انگلیس اعلام کرده اند که 
توافق هسته ای ۲015 با تغییرات جزئی راه رو به جلو در مذاکره با ایران 
اســت.این در حالی است که برخی منابع دیپلماتیک عر از سفر ولی عهد 
عربستان سعودی به چند کشور حاشیه خلیج فارس با محوریت ایران و 

تقویت همکاری با کشورهای عربی خبر دادند.
منبع: تابناک

معاون رئیس جمهور: اگر در مذاکرات توافق نشد، به سمت شرق می رویم؛ مثلا با نفت تهاتر می کنیم/ رایزنی ماکرون و بن 
سلمان حول محور مذاکرات وین/ پلیس فتا: هیچ سایت همسریابی در کشور مجوز فعالیت ندارد


